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E
l sector de l’electrònica en-
cara pateix una important 
manca de productes i no 
hi ha previsió perquè es co-

menci a pal·liar la ruptura d’estoc 
fins al mes de febrer o març. Així ho 
van constatar diversos comerciants 
de l’avinguda Meritxell i Carlemany 
a EL PERIÒDIC, destacant que els 
consumidors han sigut bastant fle-
xibles davant l’escassetat de produc-
tes de telefonia. A banda d’això, tant 
les empreses d’electrònica com les 
de productes tèxtils van assenyalar 
que les vendes durant el període de 

LAIA BAUTISTA SERVAT

33Uns turistes mirant diferents productes de telefonia a l’aparador d’una botiga d’electrònica de l’avinguda Meritxell.

El sector de l’electrònica preveu 
recuperar l’estoc de cara a febrer
El client «si no troba una cosa, en compra una 
altra de similar», segons diuen els comerciants

El problema de gènere en les botigues de roba 
s’ha resolt amb l’arribada de la nova col·lecció

LAIA BAUTISTA SERVAT
ESCALDES-ENGORDANY

@laia_bautista

COMERÇ

Nadal han anat «bastant bé» i hi ha 
hagut «bastant moviment» de turis-
tes de proximitat i europeus.

«Seguim amb ruptura d’estoc i, de 
moment, encara n’hi ha en diverses 
botigues», va manifestar Nil García, 
l’encarregat d’una botiga de telefo-
nia d’una marca asiàtica molt cone-
guda de l’avinguda Meritxell. Una si-
tuació que altres venedors de la ma-
teixa avinguda i de la Carlemany 
també van assegurar. Tanmateix, els 
proveïdors de molts d’ells els han in-
format que «de cara a febrer i març» 
preveuen que s’incrementarà l’es-
toc i, per tant, que el problema mun-
dial per a la fabricació de microxips 
es començarà a pal·liar. El responsa-

la manca de productes d’electròni-
ca. Si no troben una cosa en compra 
una altra de similar, no s’esperen», 
va puntualitzar Montilla o «ha aga-
fat el que hi ha», va detallar Xavier 
Joval, el responsable d’una altra bo-
tiga d’electrònica de l’avinguda Me-
ritxell.

Quan a les vendes de Nadal, tots 
els comerços van estar d’acord en el 
fet que ha anat «bastant bé», tot i que 
alguns, com García, van recalcar que 
«podrien haver-se duplicat o tripli-
cat les vendes» si haguessin tingut 
abastiment de productes. Els telè-
fons i la PlayStation 5 van ser els que 
més van escassejar.

SECTOR TÈXTIL/ En una línia similar, 
les botigues de roba amb les quals 
va poder parlar EL PERIÒDIC van in-
dicar que les vendes per Nadal van 
anar «molt bé» i hi va haver «bastant 
moviment» de turisme de proximi-
tat i europeu. L’encarregada d’una 

Tema del dia CRISI MUNDIAL
DELS MICROXIPS

ble d’una altra botiga d’electrònica, 
Francesc Montilla, també situada 
a l’avinguda Meritxell, va declarar 
que veu «massa precipitat» la recu-
peració d’estoc per a febrer o març i, 
des del seu punt de vista, aquesta no 
es recuperarà fins «abans d’estiu», 
destacant que «s’ha de seguir enda-
vant  i hem de continuar sent posi-
tius i optimistes» davant la incertesa 
de la recuperació d’estoc. Tot i això, 
Muriel Bailac, una de les propietàri-
es d’una botiga d’electrònica a l’avin-
guda Carlemany, va assegurar que 
«van arribant productes a poc a poc», 
un fet que també van posar en relleu 
els altres establiments.

«La gent s’ha adaptat molt bé a 

Els establiments de 
telefonia comuniquen 
que els comencen a 
arribar productes «a 
poc a poc»

Una venedora de 
roba considera que 
aquest mes «estem 
treballant més amb 
clients del Principat»

botiga de roba, Susanna Borges, va 
manifestar que «la gent no ve amb di-
ners, no ve a comprar. A Nadal si que 
vam vendre bastant i ara estem tre-
ballant més amb clients del país. La 
gent de fora ara mateix no compra. 
Simplement, ve a esquiar, baixa, fa 
una volta, però no compra».

Ara bé, quan al tema de la ruptu-
ra d’estoc al sector del tèxtil, Borges 
va comunicar que amb l’arribada de 
la nova col·lecció el problema s’ha 
anat resolent. Un punt de vista que 
el venedor d’una altra botiga de ro-
ba, Renato Veloso, també va desta-
car. «La dificultat que hem tingut de 
cara a Nadal ha sigut que no hi ha ha-
gut productes suficients per a tots els 
consumidors, concretament talles o 
materials específics. Ara mateix te-
nim una mica de tot, però en poques 
quantitats», va explicar Veloso i va 
indicar que els equipaments de neu 
d’esquí i snow han estat els més ve-
nuts, «sigui per renovar o per com-
prar des de zero». H
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L’ens és la 
principal aposta 
del Govern en 
aquest àmbit

L’Institut Nacional de 
l’Habitatge ja està treballant

garantir per al conjunt de la pobla-
ció el dret a disposar d’un habitatge. 
I és que fins ara ningú s’ha preocupat 
massa de la inexistència de dades en 
un sector tan important com aquest 
per al conjunt de l’economia, situa-
ció que hauria de ser ràpidament so-
lucionada perquè no es poden pren-
dre decisions sense un coneixement 
aprofundit de la realitat. Molts han 
estat els successius governs que en 
els últims anys han optat per no tenir 
cap línia política clarament definida 
pel que fa a l’habitatge, creient que el 
lliure mercat és la millor fórmula a 
aplicar en aquesta matèria. Com s’ha 

L’
Institut Nacional de l’Ha-
bitatge, una de les princi-
pals iniciatives del Govern 
per resoldre la manca d’ha-
bitatge a preu assequible i 

que tot just comença a treballar, és 
ja una realitat. El seu director, Josep 
Maria Pla, anuncia en una entrevis-
ta que es publica avui a aquest mit-
jà, que s’està iniciant el Pla Estratè-
gic. A més, des de l’organisme s’està 
elaborant un diagnòstic sobre la si-
tuació del país en aquest àmbit «per-
què entenem que sense aquest no es 
poden aportar solucions que tinguin 
un sentit o una coherència». L’Insti-

tut Nacional de l’Habitatge hauria 
de permetre conèixer a fons quina és 
la veritable situació del sector de l’ha-
bitatge al país per, d’aquesta mane-
ra, poder prendre les iniciatives que 
s’estimin necessària i que permetin 

vist, però, tant aquí com en altres pa-
ïsos, això ha estat un error i està cada 
dia més clar que les administracions 
han de tenir un paper clau per garan-
tir que tots ciutadans puguin accedir 
a un habitatge digne. En aquest sen-
tit, l’Institut Nacional de l’Habitatge 
hauria de ser a partir d’ara el princi-
pal ideòleg sobre quines són les inici-
atives que s’han de prendre, tot i que 
evidentment les actuacions reque-
riran també l’aprovació del Govern 
i els comuns. Ara només cal esperar 
que la tasca d’aquest nou òrgan doni 
fruits el més aviat possible amb pro-
postes concretes.

EL PERIÒDIC D’ANDORRA  no es fa responsable de 
l’opinió dels seus col·laboradors i tampoc s’identifica 
necessàriament amb els seus comentaris.

A efectes de publicitat contractada per persones 
pertanyents a  diferents sectors o branques 
professionals, aquest mitjà no es fa responsable del 
contingut de la publicitat en relació al disposat en  les 
normes estatutàries o deontològiques que regeixen 
la professió en concret, la qual qüestió únicament 
compet a la persona que contracta la publicitat.
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A
ra fa ja sis mesos publica-
va un article on el concep-
te d’honestedat era la clau 
de volta i on citava la di-

ta de Juli César «Vull que els meus 
siguin tan lliures de sospites com 
de delictes», reinterpretada com a 
«La dona del Cèsar no sols ha de ser 
honrada, sinó a més semblar-lo». En 
aquell article hi havia dos fets que ja 
posaven en seriós dubte la confian-
ça que es mereixien alguns que di-
uen treballen en benefici general del 
país. Eren l’afer Grífols, que ara sem-
bla amagat, però que continua enda-
vant, i el joc indefinit entre Actua In-
novació i Israel Innovation Institute, 
aquella entitat de la qual el govern 
israelià es desvincula per ser de l’àm-
bit privat.

I ara, encetat l’any, els meus de-
sitjos expressats a l’article anterior 
semblen esvair-se a una velocitat es-
pantosa, ja que allò de l’honradesa 
i el semblar-ho han quedat, un cop, 
més en entredit a causa, permeteu-
me l’expressió, del «destape» al que 
alguns representants han estat sot-
mesos aquests darrers dies.

Parlo dels afers, per no dir altra 
cosa, «Costa» d’una banda, i «Maga-
llón» de l’altra., ambdós polítics de 
primera línia, i «altres coses». El pri-
mer sembla que no només és propie-
tari d’Inlingua, en l’epicentre d’una 
gran polèmica política pels nombro-
sos contractes que rep del Govern i 
de les empreses parapúbliques, si-
nó que també és accionista majorita-
ri, amb el 67%, i administrador únic 

La finestra
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L’ètica de la 
vergonya
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d’una altra societat andorrana, Es-
ports i Organització Advent. L’altre 
soci és l’empresa basca Kirol Mana-
gement SLU, societat unipersonal 
d’Eduardo Mª González.

Esports i Organització Advent SL 
s’ha beneficiat, en els últims anys, 
de diversos contractes amb el Comú 
d’Andorra la Vella, relacionats amb 
el centre dels Serradells, per valor su-
perior a 300.000 euros, que afegits 
als més de 100.000 que ha cobrat In-
lingua de Govern, FEDA i Andorra 
Telecom res no fa pensar que la xi-
fra total de la qual s’ha beneficiat el 
conseller Costa s’acosti al mig milió 
d’euros, ja que no tots els contractes 
adjudicats són de l’abast públic. Tot 
això presumptament, és clar, perquè 
les aparences poden enganyar...

La consellera Montaner ja ha po-
sat fil a l’agulla presentant dues ini-
ciatives parlamentàries amb l’objec-
tiu d’esclarir aquesta boira de sos-
pites que envolta la mamella de la 
«padrina», com algú qualifica la bos-
sa de diners públics que gestiona la 
tan generosa administració. Espe-
rem que la mateixa iniciativa es posi 
en marxa amb l’altra empresa xucla-
dora. És el que s’ha de fer.

L’altre afer afecta el cap de l’àrea 
d’Esports del Comú d’Andorra la Ve-
lla, Marc Margallón. Amb dos càrrecs 
públics a la butxaca, aquest polític 
cobra dues nòmines, una de 4.100 
euros mensuals per la seva feina com 
a responsable de l’àrea esportiva del 
Comú d’Andorra la Vella i una altra 
de 1.956 euros mensuals com a par-
lamentari al Consell. La suma, fàcil, 
són 6.056 euros cada mes per fer el 
que tots ja sabeu...

Cobrar dos salaris a costelles de 
la famosa «padrina» quan hi ha gent 
que «passa gana» no sembla gaire 
ètic, però cal recordar que en amb-
dós casos, Costa i Magallón, actuen a 

la contra. El primer perquè quan es-
tava a l’oposició era el martell d’he-
retges contra el Govern del moment i 
recriminava sense descans les actua-
cions de les quals avui ell es beneficia 
sense cap vergonya. El segon perquè 
obvia que el 2007, l’aleshores cap de 
Cultura del Comú d’Andorra la Ve-
lla, Jan Cartes, va ser obligat a triar 
entre el seu càrrec al Consell o el del 
comú. Tanmateix mai els dos alho-
ra per qüestió d’incompatibilitats...

I com que les coses mai són per ca-
sualitat, cal dir que el nexe d’unió 
entre els dos casos de flagrant man-
ca d’ètica i fins i tot de vergonya, se 
situa als esmentats Serradells. Ma-
gallón és el responsable de l’àrea es-
portiva, i l’empresa de Costa gestio-
na els serveis de suport al centre es-
portiu... I cosa curiosa també és que 
ara que sembla que després de qua-
tre anys de treballs, la piscina torna-
rà a obrir, qui vulgui tornar a mullar-
se el cul als Serradells haurà de pagar 
un 46,8% més que quan el foc s’en-
dugué les instal·lacions... i portà tre-
balls de reconstrucció a convenièn-
cia... Les explicacions del conseller 
Cabanes respecte a aquesta surrea-
lista situació són, si més no, dignes 
de pel·lícula dels germans Marx. Les 
opcions que justifiquen aquest bru-
tal augment de tarifa ja existien el 
2018, però ara les vol vendre com a 
noves...

De tot això se’n desprenen mol-
tes preguntes, tanmateix jo em faig 
les mateixes que sis mesos enrere: la 
dona del Cèsar és realment honesta? 
Amb qui estem fent negocis? Quins 
són els secrets que tothom coneix? 
A què estem jugant? I, sobretot, una 
de nova: per què els polítics que aca-
ben governant haurien de fer cas a 
aquells que els han posat a les cadi-
res que ocupen i que els paguen el 
sou? H

MTNZ’
JOSEP
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Per moltes comissions d’investigació que es 
poguessin muntar, no se’n trauria mai l’aigua clara 
per la mateixa naturalesa dels serveis secrets

EL PERIÓDICO DE CATALUNYA

terialitzar-se cap atemptat. Ara bé. 
Aquesta part de la història és una 
cosa que només la saben, en tot cas, 
els màxims responsables operatius 
que estaven al capdavant dels ser-
veis d’intel·ligència l’agost del 2017. 
I em temo que per moltes comissi-
ons d’investigació que es pogues-
sin muntar no se’n trauria mai l’ai-
gua clara per la mateixa naturale-
sa dels serveis secrets. Altra cosa és 
si la col·laboració de l’excomissari 
amb la justícia andorrana per acla-
rir les suposades amenaces als direc-
tius de la BPA en el marc de l’Ope-
ració Catalunya servirà per treure 
l’aigua clara de com es va jugar la 
partida del 2017. Molt em temo, pe-
rò, que tot quedarà en un joc de mi-
ralls, que moguts amb certa intel-
ligència, acabaran deixant les coses 
tal com estan. És a dir. Amb les ma-
teixes preguntes i interrogants que 
hi pugui haver ara sobre la taula. Al 
capdavall Villarejo també ha demos-
trat que no és de fiar.  H

lula terrorista dirigida per l’imam 
Es Satty havia emmagatzemat 
quantioses bombones de butà per 
fabricar explosius. Algú va cometre 
un error i la casa va esclatar. Alguns 
dels que hi eren, com suposadament 
Es Satty, van morir. Altres van que-
dar ferits. I això va ser el que va pre-
cipitar la fugida cap endavant dels 
terroristes que l’endemà van sem-
brar la mort i el terror a la Rambla i 
a Cambrils. Pel que explica la perio-
dista Anna Teixidor al llibre Sense por 
de morir, l’exdirector del CNI, Fèlix 
Sanz Roldán, va declarar que a l’au-
tor intel·lectual dels atemptats se’l 
situa al centre d’Europa i va rebai-
xar la figura de l’imam a la de sim-
ple intermediari. Es Satty, però, no 
era de fiar i la policia ho sabia. De 
fet, el 13 de novembre del 2014 va 
arribar a Balaguer amb la intenció 
d’oferir-se com a imam de la mesqui-
ta però la comunitat musulmana de 
la capital de la Noguera, prèvia co-
municació amb la Policia Nacional, 

D
imecres passat, en ple-
na declaració davant 
de l’Audiència Nacio-
nal, l’excomissari Vi-
llarejo (ben conegut 

a Andorra pel cas BPA i les suposa-
des amenaces de la policia patriòti-
ca a directius de l’entitat) la va dei-
xar anar ben grossa. Davant del tri-
bunal, i per tant en seu judicial, va 
dir que els atemptats de Barcelona i 
Cambrils del 17 d’Agost de 2017 van 
ser un «greu error» de l’aleshores cap 
de la intel·ligència, Fèlix Sanz Rol-
dán, al «calcular malament les con-
seqüències per donar un petit en-
surt a Catalunya» en els dies previs 
a l’1-O. Aquestes declaracions seri-
en molt greus (de fet ho són) si no fos 
perquè les diu qui les diu. Una per-
sona que s’ha destacat per fer xan-
tatge a l’Estat i a tothom que se li ha 
posat per davant amb un clar interès 
econòmic. Per tant, d’entrada s’han 
d’agafar amb molta cautela.

Anem a pams. Des de ja fa molt 
temps s’ha insistit en les suposades 
connexions de l’imam Es Satty, a 
qui es considera l’ideòleg de tot ple-
gat, amb els serveis d’intel·ligència. 
Cal assenyalar també que, d’entra-
da, que els serveis secrets tinguin 
connexions amb personatges com 
Es Satty no ha d’estranyar perquè 
si no ho fessin així no tindrien ante-
nes dins de les cèl·lules fonamenta-
listes. I si no les tenen no poden actu-
ar per desarticular possibles atemp-
tats i accions criminals. Per tant, a 
priori no hauria d’estranyar a ningú 
aquesta connexió. D’entrada també 
es fa difícil anar més enllà perquè 
les actuacions dels serveis d’intel·-
ligència de qualsevol país són opa-
ques per definició. En aquest sentit 
és de suposar que difícilment se’n 
traurà l’aigua clara.

Pel que sembla i s’ha publicat 
fins ara els atemptats de Barcelona 
i Cambrils es van precipitar quan va 
esclatar la casa d’Alcanar on la cèl-

que no en va donar bons informes, 
s’hi va negar. El mateix va provar a 
Berga, també sense sort, fins que va 
anar a parar a Ripoll, on sí que el van 
contractar i que és el lloc on va adoc-
trinar un grup de joves que després 
van ser els qui van tirar endavant els 
atemptats de Barcelona i Cambrils.

On haguessin atemptat si no ha-
gués esclatat la casa d’Alcanar és 
una incògnita. S’ha parlat de la Sa-
grada Família i del Camp Nou com a 
possibles objectius el 20 d’agost del 
2017 (tres dies després dels atemp-
tats). Tot i això la mort d’Es Satty po-
sa molt difícil resseguir el fil del que 
volien fer exactament. La resta ja és 
coneguda i l’excomissari Villarejo, 
en una nova mostra d’habilitat per 

sacsejar els ciments de l’Estat, llança 
ara unes acusacions que poden ser 
molt polièdriques, a més de polèmi-
ques. Fins aquí els fets. I ara ve l’opi-
nió. Els autors dels atemptats de Bar-
celona i Cambrils són els qui són. I 
els qui no estan morts ja estan con-
demnats. Ara bé. Què sabia el CNI so-
bre Es Satty? Fins a quin punt con-
trolava els seus moviments? D’en-
trada és de calaix que si haguessin 
sabut que el grup anava a atemp-
tar haurien desarticulat l’operació. 
D’això no en tinc cap dubte. Si prè-
viament a això (com acusa Villare-
jo) hi havia alguna intencionalitat 
per moure els fils en un sentit o altre 
i amb quins objectius tampoc tinc 
dubtes que hagués estat sense ma-

Més enllà de les valls

El 17-A, Andorra i el joc de miralls de Villarejo
L’excomissari llança ara unes acusacions que poden ser molt polièdriques, a més de polèmiques

Guillaumet
FRANCESC
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Entrevista al director de l’INH, Josep Maria Pla 3 L’ens arrenca amb el Pla Estratègic i el diagnòstic com a primers objectius
L. L.

Josep Maria Pla lidera el Comitè Di-
rector que està al capdavant del pri-
mer mandat de l’Institut Nacional 
de l’Habitatge (INH). Aquesta insti-
tució està destinada a impulsar la lí-
nia d’acció de les polítiques d’habi-
tatge al país per tal de frenar una de 
les grans problemàtiques d’Andor-
ra i principal preocupació de la ciu-
tadania.

–Com ha estat la primera presa de 
contacte en el càrrec?
–Primer de tot, voldria agrair a les 
persones que m’han fet confiança 
per encarregar-me aquesta tasca, 
que entenc que tindrà un impacte 
important sobre la població i el futur 
de l’Estat del benestar d’Andorra, i 
sento un gran plaer estar-hi associat. 
També em genera respecte, perquè 
estem parlant d’una necessitat molt 
bàsica de les persones, i il·lusió per 
poder participar a construir i a apor-
tar solucions. En segon lloc, les per-
sones amb qui comparteixo aquesta 
tasca, la Marta Alberch i l’Àlex Gon-
zález, ens hem entès de seguida molt 
bé i penso que som molt comple-
mentaris. Jo sóc més aviat del món 
de la gestió i l’economia, la Marta de 
l’entorn dels serveis socials, i l’Àlex és 
arquitecte. I després, també he notat 
una gran empenta política darrere 
d’aquest tema, i això sempre facilita, 
en el sentit que és més fàcil anar amb 
el vent a favor que no a la inversa. 
Aquests tres punts fan que l’arribada 
hagi estat positiva.

–Ha mantingut ja alguna trobada?
–Sí, i quan he començat a parlar amb 
les persones i les entitats implica-
des en el punt de l’habitatge, he vist 
que hi ha moltes ganes d’avançar per 
part de tothom. No m’he trobat a nin-
gú bloquejat o totalment a la defen-
siva, al contrari. Encara no he pogut 
veure a tothom, però sí que he cobert 
diversos àmbits i a tots els he vist amb 
ganes de participar, d’ajudar, de ti-
rar endavant, de buscar solucions… 
Potser les vies no són les mateixes, 
però això ja és part de la dificultat o la 
gràcia de la qüestió, que és descobrir-
ne el perquè i què s’hi pot fer.

–Certament, també ha pres l’encàrrec 
de crear el servei, no?
–Sí i no, perquè els comuns, que es-
tan molt a prop de la població, sem-
pre han tingut algun tipus d’actuació 
en aquest sentit, encara que no fos a 
escala nacional o no de forma estruc-
turada. Així mateix, el Govern té un 
gabinet tècnic d’habitatge, que sota 
l’empenta del ministre Filloy, ja fa 
temps que està treballant aquesta te-
màtica i buscant maneres d’actuar-
hi, venint des de l’àmbit social i ara 
més relacionat a l’ordenament del 
territori. Penso que té molt sentit 
que les solucions puguin venir més 
des del costat de l’ordenament del 
territori que no el social, en el sen-
tit que les decisions que es facin 
d’ordenament del territori poden 
simplificar la problemàtica i ajuden 
a alleugerir el tema, i així les neces-
sitats d’ajuts socials puguin ser dife-
rents o enfocats d’una altra manera. 

LÍDIA LÓPEZ
ESCALDES-ENGORDANY

@waitforlil

«El repte és fer que l’Institut  
sigui vist com el referent 
en matèria de l’habitatge»

Josep Maria Pla 
Director de l’Institut Nacional de l’Habitatge

centralitzador i coordinador, però sí 
que hi havia accions en aquest àmbit.

–Quines són les primeres tasques 
que ha dut a terme?
–El primer de tot, ha estat treballar 
amb el Comitè Director, conèixer-
nos, establir les pautes de treball i 
iniciar el Pla Estratègic sobre el qual 
estem treballant. Després, veure’m 
amb els actors implicats, tant de 

I finalment, tenint en compte que un 
40% de les persones viuen en un ha-
bitatge de lloguer, vol dir que estan 
en contacte regular amb els propie-
taris i hi ha un vincle, sobretot quan 
és de llarga durada. Penso que això 
s’ha vist especialment amb la pandè-
mia, que els propietaris també han 
estat al costat dels llogaters en els mo-
ments difícils.  D’aquesta manera, és 
cert que no hi havia un organisme 

l’àmbit polític, l’administratiu, les 
associacions, els propietaris, etc. Es-
tic més o menys a la meitat, no he fet 
totes les visites que tinc previstes per 
qüestions d’agendes. Però el meu ob-
jectiu és parlar amb tothom que, de 
prop o de lluny, tingui un interès o 
una participació en aquest tema. I 
l’altra cosa que també hem fet és co-
mençar a analitzar uns projectes que 
s’estaven tirant endavant des del Go-

«Les decisions que es 
facin d’ordenament 
del territori poden 
simplificar la 
problemàtica i 
alleugerir el tema»

vern i que segurament es trasllada-
ran a l’Institut.

–I quin diagnòstic en fa de la qüestió?
–Aquesta és la darrera tasca que hem 
pres, que és començar un diagnòstic, 
perquè entenem que sense aquest no 
es poden aportar solucions que tin-
guin un sentit o una coherència. És 
un treball que no està acabat, perquè 
part del diagnòstic ve de parlar amb 
les persones. De fet, jo no vinc del sec-
tor de l’habitatge, i això té avantatges 
i inconvenients. L’inconvenient és 
que no sé directament de la qüestió i 
he de prendre les dades i les opinions, 
i anar-me fent una imatge. I l’avantat-
ge és que no vinc amb cap idea pre-
concebuda i puc escoltar als uns i als 
altres, sense haver de prendre situa-
ció, analitzant els arguments i les xi-
fres, per després fer-nos un dibuix de 
la situació dins de l’Institut que pos-
teriorment compartirem. Pensem 
que compartir l’anàlisi i el diagnòs-
tic ens ajudarà a tots a buscar i trobar 
solucions.

–Aquest diagnòstic serà el primer 
document que facin públic des de 
l’Institut?
–Sí, ens agradaria. Això i el Pla Estra-
tègic són els dos imputs primers que 
tenim previstos.

–Com es relacionarà l’Institut amb 
els altres recursos d’habitatge del 
Govern?
–Amb els membres de la Taula 
d’Habitatge, que aviat es transfor-
marà en la Comissió Nacional de 
l’Habitatge tal com preveu la llei, 
m’he vist amb dues terceres parts i 
han sigut els interlocutors preesta-
blerts per parlar-hi. Però no són els 
únics, perquè no tots els estaments 
estan representats, i entenc que és 
d’interès parlar amb tothom que esti-
gui, de prop o de lluny, implicat en la 
temàtica. I en relació amb l’Oficina de 
l’Habitatge, el Ministeri d’Habitatge, 
i el Gabinet Tècnic d’Habitatge, hi te-
nim una relació continuada, perquè 
en certa manera ens estan fent tras-
pàs del seu coneixement i treballem 
conjuntament. En especial, tenim 

«Puc escoltar als 
uns i als altres, sense 
haver de prendre 
situació, per després 
fer-nos un dibuix dins 
de l’Institut»

33 El director de l’Institut 
Nacional de l’Habitatge, 

Josep Maria Pla.
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una col·laboració molt estreta amb 
el Gabinet, perquè ja té iniciada una 
labor i per tal de fer trasllat d’aquests 
projectes. 

També fem feina braç a braç amb 
el Departament de Sistemes d’Infor-
mació del Govern. La llei encarrega 
la creació d’una base de dades dels 
contractes de lloguer, i aviat es pu-
blicarà l’edicte per fer aquesta eina 
informàtica que estarà supervisada 
per aquest departament, perquè la 
idea és que lligui amb les dades que ja 
existeixen. Finalment, tenim molta 
relació amb el Departament d’Esta-
dística, perquè té totes les dades dis-
ponibles i les contrastarem amb les 
que nosaltres puguem obtenir,  jun-
tament amb les del CRES. Penso que 
és una cooperació molt bàsica i ne-
cessària, perquè el que tenim clar és 
que no volem repetir les coses que ja 
s’estan fent.

–De cara a la ciutadania, quin serà el 
rol de l’Institut?
–Considero que hi ha un rol d’in-Considero que hi ha un rol d’in-
formació i de pedagogia, en el sen-
tit d’explicar les nostres conclusions 
i propostes de la manera més ente-
nedora possible per tal que tothom 
pugui aportar i enriquir el diagnòs-
tic. No obstant això, és cert que s’es-
tableixen diferents relacions amb 
la ciutadania, des d’aquelles que re-

ben els efectes de regulacions de ca-
ràcter més general, per tant, no són 
directament visibles, fins a les situ-
acions com poden ser les de l’àmbit 
de l’habitatge socials, on hi ha un lli-
gam molt directe amb la persona im-
plicada. És un ventall molt ampli, i se-
gurament l’acció en les unes i les al-
tres no seran les mateixes.

–Mesures com la congelació dels 
contractes de lloguer passaran a cà-
rrec vostre?
–L’Institut fa propostes i és el Go-
vern qui pren les decisions. Podem 
tenir una iniciativa i fer suggeri-
ments, però la decisió no serà nos-
tra. Tal com entenc la llei de creació 
de l’Institut i com està configurat, ha 
de tenir un rol, sinó preponderant 
almenys molt present a l’hora de fer 
propostes, anàlisi i suport de cara a 
aquesta decisió, encara que no li per-
toqui. Així que entenem que des de 
l’Institut hem de ser capaços, a par-
tir de les dades disponibles, de donar 
una imatge en cada moment de la si-
tuació que està vivint l’habitatge i de 
les actuacions que poden ser perti-
nents. Però això no treu que les admi-
nistracions vulguin fer actuacions, i 
la nostra finalitat és que els puguem 
ajudar a tirar endavant les solucions 
davant la problemàtica que plan-
tegin. Crec que no es tracta, en cap 

cas, que l’Institut tingui una exclu-
siva de la qüestió de l’habitatge. Ha 
de tenir més aviat un rol de coordi-
nació, de suport, d’aportar experte-
sa, de tenir una visió global a escala 
de país, recollir propostes que s’hagi 
fet a altres llocs… L’objectiu és poder 
ser un referent pel que fa a l’anàlisi i 
l’aplicació de solucions. Aquest em 
sembla un element molt important, 

perquè l’Institut, sense la participa-
ció de tots els actors implicats en 
l’habitatge, no té ni tindrà la capaci-
tat de resoldre el problema. Crec que 
està molt clar que és la col·laboració 
entre tots la que farà que puguem 
aportar solucions i millorar la situa-
ció.

–A hores d’ara, gestionen algun bé 
immoble? 
–Actualment, l’Institut no té cap pa-
trimoni en béns immobles. Segons 
preveu la llei, això només pot ocó-
rrer perquè se li traspassi la titula-
ritat o la gestió, o bé per l’impuls 
d’algun projecte que generi el ma-
teix Institut, com és el que tindrem 
a Andorra la Vella. Però, de moment, 
no n’hi ha cap.

–Per a aquest 2022, quins són els ob-
jectius de l’Institut?
–El que s’ha plantejat fer l’Institut 
aquest 2022 és, d’una banda,  un pro-
jecte d’habitatges socials destinat 
a persones amb dificultats socials. 
Es posaran a disposició uns aparta-
ments a unes persones que avui ja 
són usuàries de Serveis Socials i que 
és un projecte que es va desenvolu-
pant des del Govern i el sector pri-
vat, però la idea és que això ho ges-
tioni l’Institut i estigui en marxa al 
final del primer trimestre. Tal com 

preveu la llei, s’ha de crear el Fons 
d’Habitatge, cosa que ja està en curs 
i ho està liderant el Ministeri de Fi-
nances. 

Després, hi ha un primer projec-
te en el qual participaria el Fons, que 
és la construcció d’uns habitatges de 
lloguer accessible a Andorra la Ve-
lla, en col·laboració amb la corpora-
ció de la capital i Andorra Telecom. I 
a partir d’aquí, hi ha els diferents ele-
ments que ja he esmentat amb ante-
rioritat, com és la creació de la base 
de dades dels contractes de lloguer, 
que preveiem que estigui entre final 
d’any i principi del vinent; el Pla Es-
tratègic, que inclourà tot el que pen-
sem fer durant el nostre mandat de 
quatre anys; i el diagnòstic sobre l’es-
tat de l’habitatge i les seves proble-
màtiques. Es pot dir que el nostre full 
de ruta a molt curt termini és aquest.

–I tenint en compte tot això, quan 
considerarà que quedarà consoli-
dat l’Institut Nacional de l’Habitatge?
–Crec que el repte d’aquest mandat 
és fer que l’Institut sigui vist com el 
referent, amb expertesa i capacitat 
de suport, en matèria de l’habitatge 
a Andorra. I tot això, amb la volun-
tat d’ajudar que el dret a un habitat-
ge digne, que és bàsic i reconegut per 
les Nacions Unides, sigui realitat al 
nostre país. H

«Hem de ser capaços 
de donar una imatge 
en cada moment de la 
situació que està vivint 
l’habitatge i de les 
actuacions pertinents»

el Periòdic d’Andorra 7DILLUNS, 17 DE GENER DEL 2022Nacional
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COMÚ D’ENCAMP

33 Personal sanitari fent una TMA.

El resultat de les TMA arribarà 
al cap de dos o tres dies

El PS registra la millor dada 
d’altes al partit en 10 anys

El resultat de les TMA arribarà a tra-
vés d’un SMS al cap de 48 o 72 ho-
res de fer-se la prova diagnòstica 
als ‘StopLab’. Amb aquest anunci, 
que va dur a terme el Govern a tra-
vés de les xarxes socials, s’evidencia 
la situació de col·lapse al país per 
la gran quantitat de ciutadans que 
acudeixen a la plaça de Braus o a 
qualsevol dels espais habilitats per 
realitzar-se una TMA i saber si s’han 
contagiat de coronavirus. De fet, 
l’afluència a les zones amb equipa-
ments de diagnòstics per a la veri-
ficació de contagis és summament 
alta al llarg de tot el dia d’ençà que 
els casos es van disparar al Princi-
pat a causa de l’elevada capacitat 
d’infecció de la variant òmicron. A 
les xarxes socials, alguns dels ciuta-
dans es queixaven pel fet d’haver-se 

d’esperar més d’una hora per a po-
der realitzar-se la prova.

D’aquesta manera, també s’ad-
met la manca de capacitat d’oferir 
a la població el resultat de la prova 
en el període establert fins al mo-
ment, entre 24 i 48 hores després 
de fer-se el test. Cal recordar que 
a principis de la setmana passada 
es va avariar una de les dues mà-
quines disponibles al país per ob-
tenir el resultat de les TMA, per la 
qual cosa, amb la voluntat de com-
plir els terminis, es va fer treballar 
l’altre equipament dia i nit. Tot i 
això, es va fer palès l’entorpiment 
del procés de diagnosi per part dels 
professionals sanitaris al llarg de 
tota la setmana, la qual cosa tam-
bé va originar sentiments d’indig-
nació per part dels ciutadans a les 
xarxes socials.

A banda d’anunciar el retard en 
l’entrega de resultats, des de l’Exe-
cutiu van exposar que si mentre 
s’espera a rebre el resultat de les 
proves es dona positiu en un test 
d’antígens o s’evidencien símpto-

Els detalls de la prova 
dels ‘StopLab’ s’enviaran 
mitjançant uns SMS

SALUT PARTITS

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

El Partit Socialdemòcrata va cele-
brar durant la trobada de dissab-
te passat les noves altes registra-
des que es van efectuar entre finals 
de 2021 i principis d’aquest any, la 
millor dada de la darrera dècada. 
Així ho van fer palès durant la re-
unió que el Comitè Directiu va re-
alitzar en format híbrid (presenci-
al i telemàtic) arran de les restric-
cions ocasionades per la situació 
epidemiològica.

La trobada, amb més d’una vin-
tena de participants, també va ser-
vir per analitzar l’actualitat polí-
tica tant a nivell nacional com a 
comunal i fer-ne un seguiment ex-
haustiu, així com posar en comú la 
ruta de treball del partit pels pro-
pers mesos i debatre les noves pro-
postes polítiques.

El comitè directiu va tractar 
el tema de l’habitatge i la 
Llei de família

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

Els membres del Comitè Di-
rectiu van tractar temes d’inte-
rès com l’habitatge, en la línia 
d’aportar solucions a la greu pro-
blemàtica que pateix gran part de 
la societat davant una política de 
Govern destinada a afavorir l’es-
peculació urbanística. De la ma-
teixa manera, es va comentar la 
Llei de família, i particularment 
la proposta de donar millor cober-
tura jurídica a una realitat actual 
com és la de les famílies reconsti-
tuïdes. A més a més, es va posar en 
comú el model de les pensions, so-
bretot aquelles que es troben per 
sota del salari mínim i es va repas-
sar la Llei de Funció Pública.

Cal recordar que, seguint la lí-
nia de la política d’habitatge, la 
setmana passada els socialdemò-
crates van defensar que calia una 
inversió de 45 milions d’euros 
amb la finalitat de construir pi-
sos de titularitat pública que, se-
gons van expressar, ofereixin un 
preu de lloguer assequible per a 
tothom. H

ARXIU ANA

33 L’avinguda Carlemany, on es troba l’immoble on va succeïr l’accident.

@PeriodicAND

SUCCESSOS

L’
home que dissabte passat 
al vespre es va precipitar, 
per causes que encara es 
continuen investigant, 

d’un pis de l’avinguda Carlemany, 
va ser traslladat durant la matina-
da a un centre mèdic de Barcelona 
amb un traumatisme cranioence-
fàlic greu. Així ho va informar el 
cap de guàrdia de l’Hospital Nostra 
Senyora de Meritxell, on va ser tras-
lladat pels efectius del Servei d’Ur-
gències Mèdiques (SUM) després de 
rescatar-lo del celobert on havia 
caigut per part del grup de rescat 
de muntanya del cos de bombers.

Els fets van tenir lloc als volts 
de les nou del vespre, quan el cos 
de salvament i extinció d’incendis 
va rebre una trucada dels veïns de 
l’immoble alertant que una per-
sona, d’aproximadament uns 40 
anys, s’havia precipitat des d’un 
quart pis al celobert de l’edifici de 
la cèntrica avinguda escaldenca. Al 
lloc del succés s’hi van desplaçar 
efectius dels bombers, la policia i 
el SUM per tal de socorrer a l’home 
ferit. Els efectius del grup de rescat 
de muntanya van poder accedir a 
l’espai on es trobava l’accidentat i 
el van rescatar portant a la pràcti-
ca tècniques de salvament especi-
alitzades de rescat en indrets amb 
dificultats.

En el moment de ser evacuat i 

Traslladen a Barcelona l’home 
que es va precipitar d’un pis
El ferit va caure des 
d’una quarta planta a 
l’avinguda Carlemany

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

En el moment de ser 
evacuat i desplaçat al 
centre mèdic escaldenc, 
l’accidentat es trobava 
inconscient

mes, cal que s’extremin les precau-
cions i es mantingui l’aïllament do-
miciliari. De la mateixa manera, el 
Govern continua promovent les re-
comanacions sanitàries i el com-
pliment de les restriccions per tal 
d’evitar nous contagis i rebaixar la 
pressió hospitalària. H

traslladat al centre mèdic escal-
denc l’home estava inconscient, se-
gons va informar l’ANA. A l’hospi-
tal se li van dur a terme les proves 
diagnòstiques corresponents per 
determinar la gravetat de les feri-
des que presentava. Posteriorment 
se’l va estabilitzar i als volts de les 
01.00 hores va ser traslladat amb 
helicòpter a la capital catalana per 
tractar el traumatisme cranioen-
cefàlic.

UNA FERIDA GREU A 

GRANDVALIRA/Du-
rant la jornada 
de dissabte pas-
sat, també va suc-
ceir un sinistre a 
l’estació d’esquí 
de Grandvalira, 
quan una jove de 
13 anys va patir 
un accident men-
tre esquiava a la 
pista Torrallar -
dona, al sector de 
Soldeu, en el qual 
va sofrir un trau-
matisme cranio-
encefàlic i va ha-
ver de ser traslla-
dada a un hospital 
de Barcelona. 

Els fets van te-
nir lloc entre les 
12.00 i les 13.00 
hores quan, la jo-
ve, qui baixada a 
gran velocitat per 
la pista, va caure i 
va picar amb força 
contra la neu, un 
xoc que, segons 
van informar, la 
va deixar incons-

POLÍTICA

La Junta de Presidents va acor-
dar la setmana passada cele-
brar el pròxim dijous 20 de ge-
ner una sessió ordinària en què 
s’examinarà i es votarà el Pro-
jecte de llei de modificació de la 
tarifa general de taxes sobre el 
consum que correspon a la Llei 
27/2008 del 20 de novembre. De 
la mateixa manera, es votarà la 
modificació de la Llei de regu-
lació de l’establiment de preus 
mínims de venda dels produc-
tes del tabac, la Llei d’impostos 
especials i la Llei de control de 
mercaderies sensibles. A més a 
més, es tractarà l’adaptació de la 
societat pública Centre de Trac-
tament de Residus d’Andorra, 
SA com a instrument de gestió 
directa i la Llei de declaració del 
Dia de la Constitució, del 8-10-
1998.

Finalment, també es va acor-
dar celebrar una sessió ordinà-
ria del Consell General el dia 31 
de gener, a les 16.00 hores, per a 
tractar l’examen i la votació del 
Projecte de llei del pressupost 
per a l’exercici del 2022. H

El Consell 
General votarà 
les noves taxes 
al consum

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

33 El Consell General

ALEX LARA

cient des del primer moment de 
l’impacte, tot i portar el casc posat 
i cordat correctament.

La menor va rebre les primeres 
cures al domini esquiable i tot se-
guit va ser traslladada a l’Hospi-
tal de Nostra Senyora de Meritxell, 
des d’on, finalment, va haver de ser 
transportada en helicòpter a un 
centre mèdic de la capital catala-
na per la gravetat de les ferides. H
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ANA/L.G.

33 Un tècnic del comú repartint racions d’escudella a un vehicle.

@PeriodicAND

SANT ANTONI

E
l Comú d’Encamp va repar-
tir ahir un total de 2.400 
racions d’escudella en for-
mat StopLab a la vila i al Pas 

de la Casa. Ho va informar la còn-
sol major de la parròquia, Laura 
Mas, qui va manifestar que des de 
la corporació han decidit mante-
nir aquesta metodologia tenint en 
compte la situació sanitària actual 
provocada per la variant òmicron. 
«L’any passat vam innovar amb 
aquest format StopLab i aquest 
exercici el mantenim per preser-
var el distanciament i no propagar 
el virus», va exposar.

A més, com a novetat i a diferèn-
cia de l’edició passada, el comú va 
habilitar una zona perquè les per-
sones grans puguin passar a reco-
llir la ració caminant. Al mateix es-
pai, també es va mantenir la venda 
de plats i culleres, que aquest any té 
gravada l’Església de Sant Pere del 
Pas. Les escudelles van distribuir-se 
entre les dues poblacions encampa-
danes, 2.000 a Encamp i 400 al Pas.

Centenars de vehicles van trans-

Encamp distribueix 2.400 
racions en format StopLab
El comú va habilitar una 
zona perquè la gent 
gran l’agafés caminant
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itar ahir al migdia per la plaça dels 
Arinsols per recollir les seves raci-
ons d’escudella de Sant Antoni de 
manera gratuïta. Des del comú van 
haver d’iniciar abans de les 12.00 

hores el repartiment tenint en 
compte que les cues de vehicles ar-
ribaven al centre de la vila, amb la 
voluntat «de no col·lapsar el tràn-
sit». H

COMÚ DE CANILLO

33Un treballador del comú remenant una de les olles d’escudella.

El Comú de Canillo va repartir 
ahir al migdia prop de 800 racions 
d’escudella en la tradicional cele-
bració de la Vianda de Sant Anto-
ni. Per segon any, i a causa de les 
mesures covid, l’esdeveniment 
s’ha tornat a celebrar en format 
sobre rodes.

Els ciutadans de la parròquia 

Canillo reparteix prop de 800 
racions d’escudella a la vianda
L’equip de Dinamització 
Turística i Cultural ha 
elaborat el tradicional plat

van acostar-se fins a la plaça Car-
lemany amb el seu vehicle per re-
collir la seva ració d’escudella, 
preparada amb verdura, fideus, 
gallina, cigrons, peus, mongeta 
blanca, mandonguilles, bringue-
ra i botifarra negra i blanca, en-
tre d’altres. L’equip del Departa-
ment de Dinamització Turística 
i Cultural va ser l’ànima i l’orga-
nitzador del tradicional esdeveni-
ment, i des de ben d’hora a la ma-
tinada s’han posat al capdavant de 
les olles de gran format per elabo-
rar de forma artesanal la tradicio-
nal recepta. H
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ÈRIC ROSSELL/GRANDVALIRA

33 Un infant a punt de baixar per una pista d’esquí.

World Snow Day organitzat per 
la candidatura als mundials 2027

El Pla d’Espiolets del sector Soldeu de 
Grandvalira es va convertir ahir en 
un centre d’activitats a la neu desti-
nades a tots els infants d’entre 3 i 12 
anys amb motiu del World Snow Day, 
jornada impulsada anualment per la 
Federació Internacional d’Esquí (FIS). 
La candidatura als Campionats del 
Món d’esquí alpí Andorra 2027 va or-
ganitzar un dia a la neu accessible per 
a infants que pateixen algun tipus de 
discapacitat. El projecte defensa els 

valors d’inclusió i accessibilitat així 
com el foment d’un estil de vida salu-
dable entre els més petits a través de 
la pràctica de l’esquí. A la jornada hi 
van participar els infants i les famílies 
membres de les associacions AMMA 
(Associació de Malalties Minoritàri-
es d’Andorra) i Hi arribarem Andorra 
(amb persones amb diversitat funcio-
nal). El director general de Grandva-
lira-Ensisa i de la candidatura, David 
Hidalgo, va explicar que l’objectiu 
era «acostar l’esquí a tothom i tam-
bé l’esquí adaptat perquè realment 
sigui un dia mundial de la neu per a 
tots». I hi va afegir: «l’accés a l’activi-
tat a l’esquí per un país com Andorra 
ha de ser universal, i universal vol dir 
per tothom i cada dia, no només amb 

la jornada que celebrem avui». 
L’organització va comptar amb el 

suport de l’equip de voluntaris per fer 
possible la desena d’activitats gratuï-
tes a la neu entre les quals s’ha realit-
zat un eslàlom, un eslàlom paral·lel, 
un ski cross, un mini big air, l’snow-
board riglet, hoquei a la neu, esquí i 
snowboard adaptat gràcies a la sec-
ció Adaptive Center de l’Escola d’Es-
quí i Snowboard dels sectors Soldeu 
El Tarter de Grandvalira, entre al-
tres. En col·laboració amb el Ministe-
ri d’Educació, el projecte de la candi-
datura traslladarà el focus d’atenció 
amb motiu del dia mundial a la neu a 
les escoles del país a partir d’activitats 
pedagògiques que tindran lloc del 17 
al 21 de gener. H

Els nens amb algun 
tipus de discapacitats es 
beneficien de la iniciativa

GRANDVALIRA
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«La justícia necessita una figura temporal 
dedicada a resoldre el retard endèmic»
XAVIER SOPENA degà del Col·legi d’Advocats

ANA / L.G.

A aproximadament un mes vista 
de finalitzar el mandat al capda·
vant del Col·legi d’Advocats, l’actu·
al degà, Xavier Sopena, fa balanç 
de la feina feta i afirma que encara 
no ha decidit si tornarà a presentar 
la candidatura davant l’assemblea 
general que se celebrarà el pròxim 
mes de febrer. Sopena considera, en 
una entrevista concedida a l’ANA, 
primordial que es dediquin més re·
cursos humans i materials a l’ad·
ministració de justícia per donar 
resposta a l’actual retard i defen·
sa l’objectivitat i rigorositat de les 
proves d’accés per esdevenir lletrat.

–Quin balanç fa del seu mandat?
–Ha estat un mandat complex, so·
bretot per la pandèmia, ja que quan 
vam prendre possessió del càrrec 
ens vam trobar amb l’explosió de 
la covid, un fet que va dificultar la 
nostra tasca diària havent de dur a 
terme reunions telemàtiques. Tot i 
això, tampoc podem fer un balanç 
negatiu, però ens hauria agradat 
poder fer més accions per millorar 
i continuar lluitant pel bon funcio·
nament de la justícia al nostre país.

–Té previst tornar a presentar la 
candidatura?
–Ja ho veurem, encara no he pres 
una decisió al respecte, i tenim 
temps a meditar–ho fins al febrer, 
moment en el qual celebrarem l’as·
semblea general. És cert que la fun·
ció de degà, i de la junta en gene·
ral, suposa un compromís que a ve·
gades és complicat de compaginar 
amb l’activitat professional, ja que 
va en detriment de la tasca del des·
patx, motiu pel qual encara s’ha 
d’acabar de valorar què passarà. 
Tanmateix, vull agrair la feina re·
alitzada per l’actual junta perquè 
sense aquestes persones hagués es·
tat impossible assumir determi·
nats reptes.

–Els hauria agradat assolir algun 
repte que no ha estat possible?
–Ens hauria agradat que, a través 
de l’impuls del col·legi, s’hagu·
és millorat el funcionament de la 
justícia, sobretot tenint en comp·
te que darrerament el degoteig de 
sentències del tribunal constituci·
onal per la lentitud judicial és cons·
tant. A més, hauríem volgut tancar 
el mandat amb la comissió especial 
creada per millorar l’administra·
ció de justícia, que es va crear al seu 
moment a iniciativa nostra, amb 
acords ferms que es poguessin im·
plementar.

–Què els ha quedat en cartera?
–A grans trets ens falta veure com 
s’acaben formalitzant les accions 
anunciades com la modificació de 
la llei de les taxes i com es resol, en 
l’àmbit pràctic, la lentitud judici·
al. A banda, cal acabar de donar em·

cats per la represa del judici de BPA. 
Considera que s’ha prioritzat la cau-
sa envers la resta de vistes del Tri-
bunal de Corts?
–És cert que el cas BPA obliga a mo·
bilitzar determinats magistrats per 
fer aquestes vistes, les quals són llar·
gues i requereixen el seu temps, pe·
rò això no impedeix que Corts dis·
posi d’altres magistrats que poden 
participar en altres causes. Evident·
ment, està clar que alguna incidèn·
cia i un impacte en l’organització 
de vistes haurà tingut, tanmateix 
no fins al punt de dir que s’està col·
lapsant el Tribunal de Corts.

–Amb la irrupció de la pandèmia es-
tem veient que s’han hagut d’ajor-
nar judicis per positius. Com ho es-
tan gestionant?
–Això s’ha gestionat directament 
des dels tribunals amb l’ajorna·
ment de les vistes, com en el cas del 
judici del cas BPA, i entenem que 
s’està gestionant com bonament es 
pot fins que la situació de la pandè·
mia s’acabi estabilitzant. Estem en 
una situació excepcional i hem de 
tenir en compte aquest fet.

–Quins beneficis aportarà l’accés 
electrònic a la justícia?
–Serà una eina interessant que evi·
tarà moviments i agilitzarà diver·
sos tràmits i consultes, com per 
exemple la visualització dels ex·
pedients o la presentació d’escrits. 
D’aquesta manera es podrà alleu·
gerir la feina de l’administració de 
la justícia, però cal tenir en comp·
te que, perquè la seva implementa·
ció sigui del tot efectiva, és necessa·
ri que puguem disposar d’un siste·
ma informàtic potent que suporti 
la càrrega i no hi hagi interrupci·
ons. Es tracta d’una eina necessària 
i la irrupció de la pandèmia ha re·
fermat aquesta realitat.

–Hi ha suficients lletrats?
–Actualment, hi ha 215 col·legiats 
exercents i 206 que no. A banda, du·
rant el 2021 s’han incorporat vuit 
nous lletrats i dos han passat de no 
exercents a sí. Des del meu punt de 
vista, el que marca si n’hi ha molts o 
pocs és el mercat, si es van incorpo·
rant advocats vol dir que, efectiva·
ment, el volum de feina permet que 
s’incorporin. No puc aventurar–me 
a dir si són molts o pocs, són els adi·
ents pel mercat.

–Quina visió té la ciutadania sobre 
la justícia?
–Lenta, que ha de fer esforços per 
ser més àgil i, per tant, la veu com 
una justícia que s’ha de millorar. 
Tot i això, crec que la ciutadania 
confia en l’administració judicial, 
ja que si no hi confiem, malament 
anem perquè es tracta d’un dels pi·
lars essencials de l’Estat de dret. És 
cert que en alguna ocasió hi pot ha·
ver cert desencís o desafecció, però 
cal fer aquest esforç col·lectiu per 
confiar en la justícia. H

33 El degà del Col·legi d’Advocats, Xavier Sopena.

ria Rossell?
–Caldria veure una mica la lletra 
petita, que no la conec, per saber 
com es distribuiria i quina afecta·
ció podria tenir. Nosaltres veiem 
favorable la injecció de capital, tot 
i que no sabem si són suficients o 
no, ja que és molt necessari que no 
esdevingui un fet puntual i que les 
accions que es desprenguin del pla 
de xoc tinguin una continuïtat. Cal 
fer aquest exercici de gestió i opti·
mització dels recursos a llarg ter·
mini per a aconseguir una solució.

–Comparteixen la visió del ministe-
ri sobre la manca d’encaix constitu-
cional de la figura de l’assessor ju-
rídic?
–La figura que defensa el CSJ i que al 
nostre entendre és una figura que 
pot donar solució als problemes 
hauria de tenir un encaix constitu·
cional. A banda, tal com he dit an·
teriorment, aquesta hauria de ser 
temporal per no carregar més els 
pressupostos de l’Estat, ja que cal 
tenir en compte que no es tracta de 
substituir un batlle, ans al contra·
ri, l’assistent ha d’esdevenir un su·
port que permeti treure i agilitzar 
la seva feina sense tenir la respon·
sabilitat del batlle perquè sinó l’en·
caix constitucional seria molt com·
plicat. De fet, aquesta mena de fi·
gures ja existeixen a altres països, 
no seria específica d’Andorra, per 
exemple, els jutges europeus tenen 
uns lletrats i uns assessors que els 
hi preparen la feina, evidentment, 
sense perjudici que la responsabili·
tat de les sentències recaigui sobre 
qui pertoca.

–Els darrers mesos han estat mar-

llora, però evidentment, el col·legi 
no té les eines suficients per por·
tar–les a terme; són els organismes 
competents qui han de prendre les 
mesures que corresponguin.

–En els darrers mesos s’han obser-
vat petits avenços en el pla de xoc.
–El pla de xoc s’ha d’acabar de con·
cretar i caldrà veure com es fa. Em 
preocupen diverses coses, la prime·
ra és el significatiu retard acumu·
lat en tots els àmbits. És molt pre·
ocupant i no tinc massa clar que es 
pugui resoldre en un termini rao·
nable, a banda que també cal evi·
tar que els casos nous que entrin 
no se sumin al col·lapse. És compli·
cat justificar la paralització de tots 
aquells assumptes que fa anys que 
s’haurien d’haver resolt i això em 
preocupa seriosament.

–Què hauria d’incloure, essencial-
ment, el pla de xoc?
–És evident que hi ha un problema 
de recursos materials i humans, pe·
rò a banda és necessari trobar una 
figura temporal amb dedicació ex·
clusiva a resoldre el col·lapse actu·
al, la qual, evidentment, cal que 
tingui un encaix constitucional. 
A banda, també hi ha mesures des 
del punt de vista legislatiu, malgrat 
que, essencialment, la solució im·
plica dotar a la justícia de més re·
cursos i incloure una figura tem·
poral dedicada exclusivament a 
resoldre aquest retard endèmic, en·
cara que som conscients que segu·
rament hi ha altres solucions.

–Considera suficient la injecció de 
700.000 euros anunciada pel minis-
tre de Justícia i Interior, Josep Ma-

«El cas BPA haurà 
tingut algun impacte 
en l’organització de 
les vistes, tanmateix 
no fins al punt de 
col·lapsar Corts»
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penta a la llei de l’advocacia que en·
cara no s’ha acabat de tancar i és ne·
cessari fer un seguiment, i veure el 
desenllaç de les qüestions relatives 
a l’acord d’associació amb la Unió 
Europea. I el més important, tro·
bar les eines necessàries per agilit·
zar els procediments, ja que el nou 
codi de procediment civil no és, ni 
ha estat, i segurament no serà aque·
lla revolució que pensàvem perquè 
avui dia ja s’endarrereixen proce·
diments on la mateixa llei fixa ter·
minis.

–En aquest sentit, des del col·legi 
han destinat molts esforços a eixu-
gar el retard endèmic de l’adminis-
tració de justícia.
–Des del col·legi poca cosa podem 
fer excepte intentar impulsar mi·
llores en l’àmbit operatiu, però 
clar, al final qui té la responsabi·
litat de fer efectiva aquesta refor·
ma és el Consell Superior de la Jus·
tícia i altres institucions. Nosaltres 
sempre serem al costat per donar 
suport en tot allò que faciliti la mi·

Entrevista 3 Balanç del mandat del Col·legi d’Advocats i reforma del Codi de Procediment Penal
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33 L’obertura del nou any judicial a la sala magna de la Seu de la Justícia.
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E
ls membres del Col·legi 
d’Advocats (CADA) veuen 
amb bons ulls la reforma 
«garantista» que preveu 

dur a terme al Codi de Procediment 
Penal el Ministeri de Justícia i Inte-
rior. Així ho va manifestar el degà 
del col·lectiu que aglutina els lle-
trats, Xavier Sopena, qui va recor-
dar que, fins al moment, només hi 
ha una versió del text molt embri-
onària i encara manca veure com 
s’acabarà articulant. «Pel col·legi, 
sense dubte, com més garantista si-
gui el nou Codi de Procediment Pe-
nal, millor, però cal tenir en comp-
te que una cosa és la filosofia gene-
ral del text i l’altra com s’acabarà 

Els lletrats veuen 
bé un Codi de 
Procediment 
Penal «garantista»
Sopena defensa la 
reducció dels casos de 
presó preventiva
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completant i posant a la pràctica», 
va asseverar.

Sopena considera necessari que 
la reforma s’ajusti a les mesures 
cautelars a executar per garantir 
que aquestes «no siguin excessives». 
En aquest sentit, va exposar la seva 
visió favorable a reduir els casos en 
els quals s’imposa presó preventiva 
i trobar mecanismes que permetin 
arribar a la mateixa finalitat sense 
privar la llibertat de les persones al 
100% abans de rebre una sentència 
de dret, com podria ser «l’arrest do-
miciliari».

Tanmateix, va assenyalar que 
l’aplicació del control domiciliari 
«s’ha d’ajustar a les circumstàncies 
i, evidentment, no serà vàlid per a 
tots els delictes», per aquest motiu, 
va asseverar que cal regular «minu-
ciosament» la possibilitat per ga-
rantir el dret dels encausats i que 
aquests s’acabin presentant a la vis-
ta judicial. «El nou projecte busca 
aquest punt d’equilibri i de ponde-
ració, però encara està en fase d’es-

tudi», va dir.
El degà també va assenyalar que 

un altre dels punts forts del nou text 
és el fet que «es dona més importàn-
cia a les vistes orals», en les quals es 
practiquen les proves. «Moltes ve-
gades es duen a terme instruccions 
molt llargues i enrevessades que no 
acaben de posar blanc sobre negre 
i, al nostre entendre, practicar les 
proves a la vista oral agilitzarà el sis-
tema, ja que aquest es duu a terme 
basant-se en el judici i els vestigis 

L’aplicació del control 
domiciliari «no serà vàlid 
per a tots els tipus de 
delictes», segons afirma 
el degà del col·legi

que es mostren; aquí és on els ma-
gistrats poden prendre una decisió 
definitiva», va apuntar. 

A més a més, Sopena va afegir 
que en diverses causes els encau-
sats «han de declarar fins a quatre 
vegades», una xifra que va titllar 
com una «barbaritat», sobretot en 
els delictes relacionats amb la vio-
lència  i abusos sexuals, en els quals 
«s’ha d’evitar, en la mesura del pos-
sible, la revictimització de la perso-
na afectada». H
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T
he  Of f ice  o f  Hous ing , 
which was created on Fe-
bruary 25, 2020, in the 
midst of the pandemic, 

has released the figures for the ye-
ar 2021. In relation to this first ye-
ar, the type of consultations has ta-
ken a turn as for the most common 
ones. Thus, last year the office rece-
ived a total of 554 queries (440 the 
first), 28.51% of which were to re-
quest information on the extensi-
on of the contract and the procedu-
re to recover the housing for own 
or family use, in accordance with 
the law of urgent measures in the 
matter of leases of urban estates 
and of improvement of the purc-
hasing power.

As for the extension of the con-
tract, as they have a certain durati-
on, there are cases where the land-
lord notifys the tenant that he do-
es not want to renew it, and the 
tenant has the right to request an 
extension of one year, as long as he 
is aware payment, under the same 
conditions and with a limited in-
crease in the CPI. With regard to 
the procedure for recovering the 
flat for own use, the landlord must 
notify the tenant of this will by a 
relative up to the second degree, 
only at the time of the expiration 
of the contract. The landlord has 
30 days to register with the address 
and register the supplies so that 
the administration can verify that 
it wants to recover the home for 
the use of a relative.

«The housing problem exists, 
there is a lot of need and there are 
a lot of people who have lost the-
ir jobs as a result of the covid, and 
this leads to a problem, for exam-
ple with payments, and that is why 
we have had inquiries regarding 
with the debts, and this is resolved 
by renegotiating with the owner «, 
explained the technician of the Of-
fice of the house, Xavier Marchan-
te. In addition, «I have found ca-
ses of increases of 60% of the rent 
by the landlord», although, under 
current law, landlords can offer 
a new five-year contract in the ca-
se of those who expire the 2019 in 
exchange for a maximum income 
increase of 10%.

In second place in the ranking 
of queries in the office during 2021 
is, with 16.24%, the demand on the 
requirements and documentati-
on to be submitted of the various 
aids by the administration in the 
field of housing, a type of consul-
tation that in the previous year, in 
2020, was prominent in first pla-
ce, with 31.8%. As for the consul-

The extension of the contract (28%), the 
most common consultation of the tenant

HOUSING

On the part of the owner, the procedure for 
recovering the flat for own use leads the ranking

The documentation for applying for aid goes from 
the first to the second position in the last year
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33 Aerial view of buildings in the Central Valley.

tation that took first place in 2021 
(extension of the contract and re-
covery of housing for own use), 
in 2020 it did so in second place, 
with 10.89% of the consultations. 
According to Marchante, «in 2021 

the situation has returned to nor-
mal and consultations were alre-
ady more related to housing. So, 
bottom line is that we’re really lo-
oking forward to renting this year. 
Given the situation, people have a 

need and many young people have 
also applied for the emancipation 
program, which can accommoda-
te those between 22 and 30 years 
old and with incomes not excee-
ding 24,000 euros.

Thirdly, the Housing Office has 
responded to inquiries regarding 
the reduction of rent in the event 
of a formalization of an ERTO (7%), 
information on the notice that the 
tenant must give to the landlord 
to terminate the lease agreement 
(7%) and, finally, information on 
the requirements and documen-
tation to be submitted (8.1%) to ap-
ply for the Real Estate Transfer Tax 
(ITP) exemption.

Most requests for information 
have been made by tenants, with a 
total of 327, while landlords have 
only done so on 88 occasions. The 
other chapter covers up to 139 ca-
ses. As for the channel used for the 
consultation, it clearly dominates 
the telephone option, with 391 ca-
ses, while in second place is the fa-
ce-to-face option (102) and in last 
position the e-mail (61). H

Source: Oficina de l’habitatge
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 «By 2021, the 
situation has 
normalized and 
consultations were 
more about housing 
and not so much aid»

«I’ve found cases of 
60% rent increases 
for homeowners, 
and now they can 
only be 10%.»

Xavier Marchante
HOUSING OFFICE TECHNICIAN
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33 The head of government, Xavier Espot, with the mayor of La Seu d’Urgell, Francesc Viaplana, and the deputy mayor, Jordi Fàbrega.
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COOPERATION

T
he head of government, 
Xavier Espot, received the 
mayor of La Seu d’Urgell, 
Francesc Viaplana, yester-

day during his first courtesy visit 
to the Government Administrati-
ve Building. Viaplana, who was ac-
companied by the deputy mayor 
of the town hall, Jordi Fàbrega, sig-

Espot and Viaplana agree to 
improve cross-border job mobility
Future innovation projects were discussed with the involvement of both administrations

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

ned the book of honor. The mee-
ting, which is part of a new show of 
good neighborly relations between 
the two territories, addressed seve-
ral issues related to sharing com-
mon cross-border projects that 
contribute to development and in-
novation. In this sense, the head of 
government and the mayor of La 
Seu d’Urgell also agreed to promo-
te cooperation on cross-border la-
bor mobility, considering supply 

and demand in different economic 
sectors, such as for example trade 
and the field of transport.

Regarding other aspects related 
to cooperation, during the mee-
ting, Espot and Viaplana addressed 
different issues on cross-border re-
lations related to collaboration in 
health matters, taking into acco-
unt the delicate situation that has 
led to the increase of contagions of 
the omicron variant and the risk of 

moving from one territory to anot-
her in relation to the increase in in-
fections. In fact, it was shared that 
the most appropriate is to promo-
te the recommendations of the he-
alth authorities in order to avoid 
a rise in cases of covid and promo-
te sustainable and safe mobility. 
In this sense, both the head of go-
vernment and the mayor of La Seu 
commented with concern on the 
situation of the two territories in 
the current context of the pande-
mic and referred to several crucial 
points of collaboration in this area 
in the future. The two political re-
presentatives welcomed the good 
coordination in this area, which 

Both sides 
intend to try 
a safe route of 
mobility to prevent 
a rise in infections

The meeting is part 
of a new show of good 
neighborly relations 
between Andorra and 
Alt Urgell

facilitates health care for the po-
pulation on both sides of the bor-
der.

Similarly, the meeting offered 
the vision of both parties on the 
connections of the territory and 
accessibility, labor mobility and 
cooperation in strategic economic 
projects that will increase the pro-
duction and wealth of both par-
ties.

Finally, another of the relevant 
issues that was addressed during 
the meeting in the Government 
Administrative Building, was the 
progress in the opening of the ter-
ritory. Precisely, they effusively 
celebrated the commissioning of 
the airline between Andorra-La 
Seu d’Urgell airport and Madrid, 
and the high occupancy rates of 
the first weeks of the flights, the 
figures of which revolve around 
the 70% of seats occupied during 
the first flights, as predicted by the 
commercial director of Air Nos-
trum during the day of the ope-
ning of the first flight. Similarly, 
they celebrated the closure of the 
airport in 2021 with almost 7,000 
air operations, which doubled the 
figures for 2019.  H

The extension of the contract (28%), the 
most common consultation of the tenant
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Les allaus són un despreniment na-
tural molt comú en les zones d’alta 
muntanya durant l’hivern. Per po-
der controlar-les i evitar que es des-
prenguin i puguin ser un perill per 
a les persones, sigui en habitatges 
o en carreteres bastant transita-
des, es realitzen despreniments ar-
tificials. En el cas d’Andorra, l’àrea 
de Conservació i Explotació de Car-
reteres (COEX) és la que s’encarre-
ga de controlar 18 zones del país, 
segons va donar a conèixer el cap 
de l’àrea, David Palmitjavila.

«Controlem tot el que es fa amb 
les allaus que afecten carreteres 
generals i secundàries, de les quals 
tenim sota vigilància unes 18 zo-
nes», va detallar. Així doncs, els se-
nyals d’alarma que fan que deci-
deixin de manera preventiva dis-
parar certes allaus són els nivells 
de nevada i de ventades que es pre-
veuen o s’estan donant durant una 
jornada de nevada. Palmitjavila va 
recalcar que «en funció d’on ve la 
nevada o la ventada es fan dife-
rents mesuratges en certs punts 
de la geografia andorrana per te-
nir un dibuix de la zona amb qües-
tió per decidir si disparar o no cer-
tes allaus per prevenció» i va afegir 
que «si es fa de manera controlada, 
es va buidant la quantitat de capes 
de neu que hi ha a la muntanya per-
què no vagi creixent de forma con-
tínua durant l’hivern i arribés a un 
punt en el qual el volum de neu po-
gués arribar a la carretera tallant la 
circulació».

Així doncs, de les 18 zones que 
controla el COEX, n’hi ha algunes 
que estan protegides per sistemes 
passius mitjançant xarxes metàl-
liques, de fusta o de pedra que 
aguanten la neu a la muntanya en-
cara que nevi molt o canviï molt la 
climatologia. «Són allaus que es-
tan protegides sempre, indepen-
dentment de la nevada», va recal-

PREVENCIÓ
COEX

33 A dalt, el 
desplegament de 
sistemes passius 
amb xarxes de 
fusta que aguanten 
la neu de la 
muntanya. A baix, 
un dispositiu per 
disparar a les allaus.  

El COEX fa ús del 
sistema Gasex, el 
canó ‘avalancheur’ i 
l’heligranadatge per 
provocar les allaus

Les detonacions es 
fan entre les 05.00 
hores i les 06.00 hores 
i entre les 22.00 hores 
i les 23.00 hores

El COEX controla un total de 18 zones       
que afecten carreteres generals i secundàries

El despreniment 
artificial de neu

car el cap de l’àrea del COEX. Ara bé, 
hi ha algunes allaus que no tenen 
sistemes per tenir-les controlades 
o aturades durant tot l’any, d’aquí 
que facin servir sistemes per deto-
nar-les provocant despreniments ar-
tificials. El COEX disposa de tres ti-
pus de dispositius diferents: el sis-
tema Gasex, el canó avalancheur i 
l’heligranadatge. «El que més uti-
litzem és el sistema Gasex», va pre-
cisar Palmitjavila, el qual es troba 
instal·lat a Les Fonts i a l’Hortell d’Ar-
calís a més de la zona de la Guardi-
ola a Soldeu. El sistema funciona a 
partir d’uns tubs, que contenen pro-
pà i oxigen, instal·lats a la munta-
nya als punts de sortida més habi-
tuals de les allaus. Aleshores, es re-
alitza una detonació a distància i, 
automàticament, l’espurna provo-

LAIA BAUTISTA SERVAT
ESCALDES-ENGORDANY

@laia_bautista

ca una ona expansiva a la boca del 
tub que causa el despreniment ar-
tificial, va explicar el cap de l’àrea 
del COEX.

«El segon sistema que tenim és el 
canó avalancheur, del qual només en 
tenim un a Andorra», va esmentar. Es 
troba instal·lat a la zona d’Encodina 
d’Arcalís i destaca per ser un artefac-
te molt similar al canó militar. «Dis-
parem manualment una càrrega ex-
plosiva mitjançant una fletxa, la qual 
surt des del canó i impacta contra la 
muntanya per provocar una allau de 
manera controlada», va detallar po-
sant en relleu que durant la nevada 
del Pont de la Puríssima van arribar 
a disparar fins a un total de 13 trets 
amb aquest tipus de canó.

Finalment, l’heligranadatge és el 
tercer dispositiu que fan servir des 
de l’àrea del COEX per provocar des-

preniments artificials. Per tractar 
les allaus que no tenen protegides, 
de manera excepcional, sol·liciten 
als artificiers de Bombers per llen-
çar càrregues explosives des d’un 
helicòpter. «Els vols es fan exclusi-
vament amb personal militar format 
per fer servir aquesta tècnica de de-
tonació», va puntualitzar el cap de 
l’àrea de COEX. A més, va recordar 

que les pistes d’esquí també fan 
ús del sistema de l’heligranadat-
ge com del Gasex per provocar des-
preniments artificials.

Els horaris en les quals el CO-
EX realitza les detonacions de les 
allaus tenen lloc en dues franges: 
entre les 05.00 hores i les 06.00 ho-
res i entre les 22.00 hores i les 23.00 
hores. H

ANA/L.G.

33 Un dels grups d’infants a Encamp.

Rècord d’inscripcions a l’escola 
de neu amb prop de 170 infants

L’escola de neu del Comú d’En-
camp va donar dissabte al matí el 
tret de sortida a la temporada amb 
un rècord d’inscripcions, prop de 
170 infants. El conseller d’Esports, 
Infància i Joventut, Xavier Fernán-
dez, qui va acompanyar als infants 

durant el primer dia, va celebrar 
l’alta participació en l’activitat po-
sant en relleu que tot i la pandèmia 
«s’ha pogut recuperar el format ha-
bitual de dos dies d’esquí setma-
nals», dissabte i diumenge, tot res-
pectant les mesures vigents per 
prevenir la propagació del virus.

Així doncs, a diferència de l’edi-
ció anterior, en la qual l’escola de 
neu es va dur a terme al sector de 
Grau Roig, aquest exercici els in-
fants han recuperat el punt de sor-
tida des del Funicamp en el cas 

d’Encamp, i des del local de l’Espai 
Jove a peu de pistes al Pas de la Ca-
sa. Fernández va explicar que l’acti-
vitat té una durada de 12 setmanes 
i que es realitza cada dissabte i diu-
menge, excepte pel grup de debu-
tants, infants nascuts el 2017, que 
només hi participen els dissabtes.

Amb la voluntat d’evitar la pro-
pagació del coronavirus entre els 
nens i nenes, des del comú han or-
ganitzat un total de nou grups, set 
a Encamp i dos al Pas de la Casa. 
En referència a les modalitats, va 

S’ha recuperat el punt de 
sortida des del Funicamp i 
al Pas des de l’espai jove

ENCAMP

EL PERIÒDIC
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comentar que l’escola de neu ofe-
reix classes d’esquí, de surf de neu 
o snow i de freestyle «per als més ago-
sarats». L’edat mínim per partici-
par-hi són els quatre anys i hi ha 
infants nascuts entre el 2017 i el 
2005.

El conseller va recordar que es 
tracta d’una activitat molt ben va-
lorada per les famílies i els infants, 
ja que els permet «aprendre a es-
quiar d’una manera lúdica amb els 
seus companys». A més, va puntu-
alitzar que dels 168 inscrits, hi ha 
tres infants que han rebut subven-
ció del Departament d’Afers Soci-
als, amb la voluntat que tothom 
que hi vulgui participar ho pugui 
fer, segons van informar des de 
l’ANA. H
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Petits anuncis
Filter i Rossell, 4 (Edifici La Torre)
AD700 Escaldes-Engordany

Anuncis per fax
736 210
Anuncis per telèfon
736 200
Anuncis per e-mail
comercial@elperiodic.ad
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ANDORRA LA VELLA, ELS MARGINETS
Pis de 4 dormitoris, sense mobles amb plaça de 

garatge i traster 1000 euros

ANDORRA LA VELLA, CIUTAT DE VALLS 
Pis de 2 dormitoris, sense mobles reformat 650 euros

ESCALDES-ZONA HOSPITAL 
Pis de 3 dormitoris, sense mobles 1000 euros

Plaça per cotxe petit 55 euros

Gestió de lloguers, compra i venda de finques
Administració de comunitats de propietaris

Consulti’ns sense cap compromís, 
també pot contactar-nos 

mitjançant la nostra pàgina web 
www.alpinaimmobiliaria.com

diversos
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DE 9H A 13H
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CONTROL DE LES
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MANIPULADOR
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Cerca personal pel departament 
tècnic:

- TÈCNIC EN EXTINTORS
- TÈCNIC AJUDANT

Ofereix:

- Jornada laboral completa
- Sou a determinar segons experiència

Enviar currículum a:
vallsegur@andorra.ad

Alta joieria precisa dependenta

Imprescindible idioma francès

Interessades enviar cv al mail:

cellini@andorra.ad
O contactar al tel:

+376 803 585

Jedy Serveis
Proveïm personal qualificat, 

comptem amb tu!

Neteja, reparacions, manteniment, cura de gent gran, 
animació infantil, cura dels petits i molt més

Demaneu pressupost sense compromís!

38 38 98 Jedyserveis@gmail.com

Estem amb tu en tots els imprevistos 
del dia a dia!

SELECCIONA

Interessats truqueu al telèfon 824957
fornelies@me.com

REPARTIDOR       FORNER

feina

Fleca Font Ordino
Selecciona

FORNER 
PER A FEINA FIXA

Requisits 
. Nacionalitat Andorrana o bé 
 permís de Residència i Treball en vigor
. Experiència

Interessats enviar cv a
elenaflecafont@gmail.com 

Fleca Font Ordino
Selecciona

ADMINISTRATIU/VA -
AUXILIAR COMPTABLE
PER A FEINA FIXA

Requisits 
. Nacionalitat Andorrana o bé 
 permís de Residència i Treball en vigor
. Experiència

Interessats enviar cv a
elenaflecafont@gmail.com 

O R D I N O O R D I N O

Empresa referent, selecciona personal de seguretat 
per al nostre departament del Pas de la Casa.
Per entrevista, contactar per telèfon al número 
802200.
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Massa càstig és el 
que va rebre el Mora-
Banc ahir al Polies-
portiu. Els del Prin-
cipat van registrar 

una nova derrota (la quarta conse-
cutiva) a la Lliga Endesa en perdre 
davant el Bitci Baskonia per 78-79 en 
un partit d’infart, on els locals van 
tenir una última pilota per guanyar 
el partit, des del tir lliure, que final-
ment no va voler entrar.

Els tricolor tenien una nova opor-
tunitat per refer-se, per deixar enrere 
les males sensacions dels últims par-
tits, amb tres derrotes consecutives, 
i els andorrans van sortir millor que 
mai. Fins a 31 punts van registrar els 
homes d’Ibon Navarro en el primer 
quart (31-18), i és que la intensitat, 
tant ofensiva com defensiva va estar 
present en tot moment. Codi Miller-
McIntyre com a director d’orquestra 
i Moussa Diagne des de la mitja dis-
tància van ser els més encertats sobre 
el parquet.

Al cap de dos minuts de començar, 
l’entrenador visitant, Neven Spahija, 
va haver de demanar el temps mort 
davant l’allau tricolor. «Com seguiu 
així us hauré de canviar a tots», va ser 
el que es va sentir des de la banqueta 
del conjunt basc, i és que el Baskonia 
era conscient que per a igualar el ni-
vell proposat pels del Principat feia 
falta més del que estaven mostrant. 
Amb uns primers minuts frenètics, el 
MoraBanc va materialitzar el seu mi-
llor estat amb el 31-18 que reflectia 
el marcador, amb 12 punts de Miller-
McIntyre i vuit de Diagne.

Ja en la represa, els locals van se-
guir prement, i Miller McIntyre va 
continuar fent el que millor se li do-
na: penetrar cap a la cistella i assistir 
als seus companys. Fins als 13 se’n va 
anar l’estatunidenc, deixant una mà-
xima diferència (+15) favorable al Mo-

33 Miller-McIntyre intenta la cistella davant la defensa de Baldwin en el partit d’ahir al Poliesportiu.

Massa càstig
El MoraBanc registra una nova derrota en un partit d’infart on van tenir una pilota per guanyar en l’últim segon

DAVID SANSALONI
ESCALDES-ENGORDANY

@DavidSG26

BÀSQUET 3 LLIGA ENDESA

Bitci Baskonia
Baldwin (22p) 23
Fontecchio (8p) 4
Enoch (2p) 1
Peters (12p) 19
Giedraitis (8p) 3
Barrera (-p) -
Sedekerskis (2p) 6
Granger (3p) 1
Costello (10p) 16
Kurucs (12p) 12

MoraBanc Andorra
McIntyre (25p) 29 val.
Paulí (6p) 6
Diagne (7p) 8
Crawford (6p) 5
Morgan (8p) 8
Olumuyiwa (3p) -4
Llovet (3p) 6
Hannah (10p) 2
Nakic (3p) 3
Colom (-p) -
Arteaga (7p) 13

3Parcials: 31-18, 11-20, 23-24, 13-17
3Àrbitres: Ó.Perea, J. Torres i I. González. 
3Pista: Poliesportiu d’Andorra.

Entrenador
Ibon Navarro 

Entrenador
Neven Spahija 

MORABANC 78
BASKONIA 79

les claus
INTENSITAT
Els primers minuts del 

MoraBanc van ser per a emmar-
car, amb un gran Miller-McIntyre 
com a director d’orquestra.

APORTACIÓ
Tan sols Miller-McIntyre 

i Hannah van registrar més de 
10 punts, sent l’estatunidenc el 
més incisiu i regular.

INDIVIDUALITAT
Baldwin va començar a 

fer estralls a partir del segon quart 
i va ser clau perquè el Baskonia 
s’endugués la victòria final.

FINAL
Els tricolor van gaudir 

d’una última oportunitat motl 
clara per endur-se el partit, però 
la sort no els va acompanyar.

1

3

2

4

raBanc. No obstant això, l’aparició de 
Baldwin va canviar radicalment el 
guió establert. El jugador del Basko-
nia va començar a fer punts per al seu 
equip, amb bones combinacions amb 
Granger i Fontecchio, fins a posar-se 
com a màxim anotador del duel (14 
punts). Reaccionaven els bascs, min-
vant la diferència de 15 punts fins als 
quatre, fet que deixava el marcador 
42-38 al descans. En aquest moment, 
l’equip va rendir homenatge a totes 
les entitats i organitzacions que estan 
lluitant en primera fila contra la pan-
dèmia de la covid-19.

Amb el xiulet de l’àrbitre va donar 
inici el tercer quart, i va ser Crawford 
amb un triple qui va encetar aquest 
període, en el que Baskonia, d’igual 
manera, va aconseguir posar-se per 
davant en el marcador per primera 
vegada. Tan sols havien estat per da-
vant a punts els bascs en la primera 
jugada del partit (2-3), però Morgan va 
aparèixer en el millor moment, quan 
l’equip més ho necessitava, aportant 
des de la línia dels 6,75 metres, esta-
blint un parcial de 5-0. Tanmateix, la 
bona defensa de Víctor Arteaga com-
binada amb la incidència de Miller-

IBON NAVARRO
ENTRENADOR DEL MORABANC

el vestidor

«És una derrota de 
les que fan mal»
Ibon Navarro va ser molt clar: «Aques-
ta és una derrota de les que fan mal». 
El tècnic va valorar positivament la fei-
na feta per l’equip durant tot el partit, 
però «hem tingut algun balanç defen-
siu en els que hem perdut la concen-
tració després de fer un bon atac i no 
hem sabut parar a aquests jugadors 
oberts que ens han castigat des de 
la línia del triple». Navarro va acabar 
elogiant la qualitat del Baskonia, ai-
xò com les individualitats de Baldwin.

McIntyre en atac van provocar que el 
MoraBanc assolís un parcial favora-
ble de 12-3 en un partit que es va tor-
nar boig (65-62).

La diferència se situava en tan sols 
tres punts, i el nerviosisme d’ambdós 
conjunts va anar en augment a mesu-
ra que passaven els minuts. Els trico-
lor s’encomanaven a Miller-McIntyre 
(29 punts), mentre que el Baskonia te-
nia a Baldwin com a punta de llança 
(23 punts). En aquest darrer quart, Di-
agne va provocar l’esglai en el públic 
del Poliesportiu a causa d’un fort cop 
al maluc, que va ocasionar els crits de 
dolor del jugador. A partir de la mei-
tat del període, cada jugada s’analit-
zava al mil·límetre, i la tensió va pro-
vocar també nombroses pèrdues dels 
dos equips. Crawford ho va intentar 
amb un triple, sense sort, i la cistella 
posterior de Baldwin semblava que 
posava el punt final a la trobada. No 
obstant això, amb dos segons per da-
vant, el MoraBanc va gaudir d’una úl-
tima ocasió, que miraculosament va 
deixar Nacho Llovet sol en la línia del 
tir lliure. Una cistella hauria suposat 
la victòria tricolor, però la pilota, ma-
lauradament, no va voler entrar. H
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33 Vila i Del Rio en el podi de les curses FIS a Candanchú.

ESQUÍ 3 COMPETICIÓ

C
andanchú va acollir la se-
gona jornada dels Cam-
pionats d’Aragó d’esquí 
de fons, i novament amb 

protagonisme andorrà. En la cursa 
femenina de 10 quilòmetres, l’es-
quiadora de la Federació Andorra-
na d’Esquí (FAE) Carola Vila va aca-
bar campiona, mentre que Gina del 
Rio va aconseguir ser segona. D’al-
tra banda, la cursa masculina de 
15quilòmetres també va tenir pro-
tagonisme tricolor, i és que Quim 
Grioche va ser tercer, assolint un 
nou podi. Vila i Del Rio han repetit 
les posicions que van obtenir ahir 
passat a la cursa de Candanchú, i 
pel que fa als temps, Vila es va im-
posar amb 25.43,0, mentre que Del 
Rio va arribar a 1,8 segons de la se-
va companya, i el tercer esglaó va 
ser per a l’espanyola Marta Cester, 
a 2.16,1.

En la cursa d’homes, Grioche 
va finalitzar tercer a 29,8 del gua-
nyador, que va ser l’espanyol Diego 
Ruiz, mentre que la segona posició 
la va obtenir el també espanyol Ro-
berto Piqueras, que va acabar a 3,8 
del seu compatriota.

Tanmateix, a Kronplatz també 
va tenir lloc una doble cita de ge-
gant, corresponent als Nacionals 

Carola Vila torna a regnar 
en les curses FIS de Huesca
Gina del Rio assoleix la segona plaça, i Quim Grioche la tercera en homes

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

@PeriodicAND

de Geòrgia. Bartumeu Gabriel, Xa-
vi Cornella i Íria Medina van ser els 
representants andorrans, sent Ga-
briel 19è amb 2.27.05, a 2.03 del 
vencedor, el lituà Andrej Drukarov 
(2.25.02), i amb 34 punts FIS que mi-
lloren els seus actuals 39.13. Així 
mateix, Cornella va finalitzar en la 
38a posició a 5.43, mentre que en la 
cursa femenina, Medina va ser 13a a 
2.72 de la guanyadora, la nord-ame-
ricana Ava Sunshine Jemison. H

SBX 3 CURSES

El rider de la FAE Mario Da Cruz 
va començar ahir el seu periple 
de competicions de les pròxi-
mes setmanes i ho va fer amb la 
9a posició a la cursa FIS de Ba-
queira. L’andorrà, que a la clas-
sificatòria marcava el 6è millor 
temps, va aconseguir la 9a po-
sició final en quedar-se en els 
quarts de final de les fases finals. 
Ara, Da Cruz marxarà a Àustria 
per disputar els pròxims dies 
22 i 23 de gener les dues Copes 
d’Europa d’SBX. A partir d’aquí, 
la previsió per part de la federa-
ció és que viatgi a Isola 2000, on 
els dies 26 al 28 també estan pre-
vistes altres dues Copes d’Euro-
pa i FIS júnior. Més tard, els dies 
2 i 3 de febrer, l’andorrà compe-
tirà a la República Txeca, on hi 
haurà altres dues Copes d’Euro-
pa a Dolni Morava, i on continu-
arà perquè els dies 5 i 6 correrà el 
Nacional txec, FIS i FIS júnior. H

Mario Da Cruz 
aconsegueix 
ser 9è a la FIS 
de Baqueira

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

33 Da Cruz en la sortida.

FAE breus
Lomero bat un altre 
rècord d’Andorra

Pere Cornella, 6è 
a Prapoutel 7 Laux

Ferré presenta 
candidatura al títol

NATACIÓ 3El nedador de la Fe-
deració Andorrana de Natació 
(FAN) Bernat Lomero va acon-
seguir un nou rècord d’Andor-
ra, aquesta vegada en els 50 pa-
pallona. Lomero va disputar el 
Campionat de Catalunya i va re-
gistrar un temps de 24.50, amb 
el que supera l’anterior marca 
que posseïa el seu germà, Tomàs 
Lomero, amb un temps de 24.59.

EEBE 3Prapoutel 7 Laux va acollir 
un eslàlom corresponent a les 
curses CIT Arnold Lunn World 
Cup. El jove esquiador de la FAE 
Pere Cornella va ser 6è, men-
tre que Adrià Prats va millorar 
punts. Prats va ser 19è, a 5.88 i 
amb 122.92 punts, millorant els 
actuals 170.52, i Ferran Torres, 
per últim, ha estat 20è a 6.14. 

GSERIES 3Raul Ferré (GIAND), Pi-
erre Paul Baltolu (2RM-Clio ICE 
Trophy), Jose Roger (SBS) i Maxi-
me Emery (ICE Gladiators) van 
aconseguir el triomf en les seves 
respectives categories al segon 
meeting (G2) de les Crèdit Andor-
rà GSeries 2022. Ferré va marcar 
la volta ràpida (54”316) i es va situ-
ar al capdavant de la classificació.

Bonnet i Alexandersson 
s’adjudiquen la Vertical Race

La Comapedrosa Andorra 2022 va fi-
nalitzar la seva 11a edició amb la tra-
dicional cursa Vertical Race. El suïs 
Rémi Bonnet, guanyador també en 
la passada edició, i la sueca Tove Ale-
xandersson van ser els grans protago-
nistes de la prova en categoria sèni-
or masculí i femení respectivament, 
mentre que Thomas Bussard i Grace 
Staberg es van imposatr en categori-
es sub-20 masculí i femení. Pel que 
fa a la categoria sub-23, Paul Verbn-
jak i Samantha Bertolina van ser els 
guanyadors, i cal fer menció especial 
a la gran actuació de l’andorrà Oriol 
Olm, que va aconseguir una molt bo-
na 7a posició, tancant una Copa del 
Món amb molt bons resultats.

A Bonnet el van acompanyar en 
el podi sènior masculí l’italià Robert 
Antonioli, que amb un bon esprint fi-
nal va registrar un temps de 27.11.3, 
mentre que el tercer esglaó  va ser per 
a l’americà Cameron Smith, que va 
aconseguir un temps de 27.11.5 en 
una cursa molt renyida per tots els 
participants, ja que la resta van arri-
bar amb alguns segons de diferència. 
Andorra va tenir presència en aques-
ta categoria amb Marcel Prat, que va 

L’andorrà Oriol Olm tanca la jornada amb una 7a posició en la categoria sub-20

MUNTANYA 3 COMPETICIÓ

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

33 Dues corredores s’abracen en finalitzar la Vertical d’ahir.

VALLNORD

«La feina realitzada per 
l’equip organitzatiu ha 
sigut excel·lent i els 
comentaris que hem 
rebut són molt positius»

«Hem gaudit de la 
presència de 15 països 
en aquesta Copa del 
Món, i amb un total 
d’uns 130 participants»

«Estem molt satisfets, i 
esperem poder tornar a 
acollir una nova edició 
l’any que ve i durant 
molts més anys»

«L’objectiu és ser la 
millor Copa del Món 
d’Esquí de Muntanya, 
i aquesta edició, sens 
dubte, serà una d’elles»

EVA SANSA

PATRICK FRASES

ROBERTO CAVALLO

JOSEP MARTICELLA

CÒNSOL MENOR LA MASSANA

PRESIDENT DE LA FAM

MANAGER GENERAL ISMF

DIR. DE VALLNORD-PAL ARINSAL

registrar un temps de 32.06.1, i David 
Pérez, que va fer un temps de 33.49.5.

Pel que fa al podi sènior femení, la 
francesa Axelle Gachet-Mollaret va 
creuar la meta just darrere d’Alexan-
dersson, amb un temps de 32.18.9. Fi-
nalment la tercera posició va ser per a 
Emily Harrop (32.27.7), que amb una 
forta empemta a la recta final va su-
perar a l’austríaca Sarah Dreier. L’an-
dorrana, Andrea Sinfreu va aconse-
guir un temps final de 43.31.3, sent la 
primera vegada que competia aques-
ta prova en categoria sènior.

Durant el balanç del cap de set-
mana, el primer en prendre la pa-
raula va ser el manager general de 
la Federació Internacional d’Esquí 
de Muntanya (ISMF), Roberto Cava-
llo, que va assegurar estar «molt sa-
tisfets, i esperem poder tornar a aco-
llir una nova edició l’any que ve i 
durant molts més anys». Per la seva 
part, la cònsol menor de la Massana, 
Eva Sansa, va declarar que «la feina 
realitzada per l’equip organitzatiu 
ha sigut excel·lent i els comentaris 
que hem rebut són molt positius», 
mentre que el president de la Fede-
ració Andorrana de Muntanyisme 
(FAM), Patrick Frases, va explicar que 
«hem gaudit de la presència de 15 pa-
ïsos en aquesta Copa del Món, i amb 
un total d’uns 130 participants». Fi-
nalment, el director general de Va-
llnord-Pal Arinsal, Josep Marticella, 
va ser molt clar, i va acabar especifi-
cant que «l’objectiu és ser la millor 
Copa del Món d’Esquí de Muntanya, 
i aquesta edició, sens dubte, serà una 
d’elles». H

classificació

Rémi Bonnet (SUI)
26.16.9 

Tove Alexandersson  (SUE)
32.04.0 

Robert Antonioli (ITA)
27.11.3 

Axelle Gachet-Mollaret (FRA)
32.18.9 

Cameron Smith (EUA)
27.11.5

Emily Harrop  (FRA)
32.27.7

1 1

2 2

3 3

MASCULÍ FEMENÍ

Bartumeu Gabriel 
assoleix la seva millor 
carrera de gegant amb 
34 punts en les cites 
de Kronplatz (Itàlia)
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Avui Demà

Núvols Variable Tapat Pluja Xàfecs Tempesta Neu VentAssolellat

el Periòdic d’Andorra20 Oci

-1º/13º -1º/13º

el Periòdic d’AndorraOci

Encetem la 
setmana amb 
una nova dorsal 
anticiclònica 
pujarà des del 
nord d´Àfrica 
i continuarà 
aportant estabilitat.

Demà dimarts un 
nou centre d´altes 
pressions se 
situarà a sobre de 
França i continuarà 
deixant un cel serè 
arreu del país.

Sol
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AGENDA CULTURAL  MÉS INFORMACIÓ A WWW.AGENDA.AD

3 MÚSICA 3 LLETRES  3 TEATRE I DANSA 3 CONFERÈNCIES  3 EXPOSICIONS 3 ACTIVITATS INFANTILS       3 FESTES I TRADICIONS    3 CINEMA      3 DIVERSOS

3 PORTES OBERTES A L’ESTUDI
DE MIQUEL MERCÈ
Portes obertes a l’estudi de Miquel Mercè.

DIA I HORA Dimarts, 15 de febrer, 19.00 h.
LLOC Sala Espai SALA / ESPAI
Estudi de Miquel Mercè
Avinguda de les Escoles, 18
ENTRADA Activitat gratuïta

3 HOMENATGE A ROSA MARI SORRIBES 
«LA PERVERSA CARÍCIA DE SATÁN»
Homenatge a Rosa Mari Sorribes, pionera en l’àmbit de la 
ficció nacional i mà dreta del director Jordi Gigó.
Es comptarà amb la presència d’Andrea Sánchez, qui ha 
estudiat la trajectòria professional de Sorribes i d’Hèctor 
Mas com a ponents de la xerrada.
Activitat en col·laboració amb el Cineclub de les Valls

DIA I HORA Dijous, 20 de gener, 21.00 h.
LLOC Centre de Congressos d’Andorra la Vella
EN COL·LABORACIÓ AMB Cineclub de les Valls
ENTRADA Activitat gratuïta però cal treure entrada

3 LUNÁTICOS

Basat en un dels llibres infantils més 
populars a Alemanya, relata la història 
del petit Pete que marxa junt amb l’es-
carabat el senyor Zoomzeman i Sand-
man per rescatar la seva germana peti-
ta del malvat Moon Man.

3 MATRIX RESURRECTIONS 3 MAMA O PAPA

Neo viu una vida normal i corrent a San 
Francisco mentre el seu terapeuta li 
prescriu pastilles blaves. Fins que Mor-
feo li ofereix la pastilla vermella i torna a 
obrir la seva men al món de Matrix. 

Flora i Víctor són els pares que tot nen 
voldria tenir: moderns, divertits i afec-
tuosos. Tot i això, tot es torça el dia que 
decideixen divorciar-se i apareix l’opor-
tunitat laboral amb què porten somiant 
tota la vida. 

3 THE KING´S MAN

Lluita a contrarellotge d’un home per 
aturar un grup dels pitjors malvats i 
ments criminals del món, que planegen 
desfermar una guerra per fer-se rics i 
matar milions de persones.

3 SPIDER-MAN NO WAY HOME

Spider-Man, és desenmascarat i no és ca-
paç de separar la seva vida noral dels ris-
cos que comporta ser un Super Heroi. 
Quan demana ajuda a Doctor Strange, els 
riscos passen a ser encara més perillosos 
obligant-li a descobrir el que realment sig-
nifica ser Spider-Man. 

La nostra recomanació

WWW.
Vegeu el vídeo promocional d’aquesta 
pel·lícula al codi QR

Nova entrega de la franquícia de ter-

ror ‘Scream’. Una dona torna a la 

seva ciutat natal per mirar d’esbri-

nar qui ha estat cometent una sèrie 

de crims misteriosos.

SCREAM
ESTRENA

PEL·LÍCULES

E Dolenta       EE Regular       EEE Interessant       EEEE Bona       EEEEE Obra mestra

Cinemes Illa Carlemany
Av. Carlemany, 70. Escaldes-Engordany. Tel.: 892 040.  

Venda d’entrades anticipades.

SCREAM   19.15  22.15

LUNÁTICOS  17.30 18.30

DELICIOSO   19.45 vose  22.15

THE KING’S MAN     20.15

SPIDER-MAN: NO WAY HOME   19.00  22.00

MAMÁ O PAPÁ  18.00

MATRIX RESURRECTIONS    21.45

CANTA 2!  17.45

DELICIOSO EEEE
THE KING’S MAN EEE
SPIDER-MAN: NO WAY HOME EEEE
WEST SIDE STORY EEEEE
CANTA 2! EEE
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Transports
ALSINA GRAELLS (827 397)
Andorra-Barcelona: 6 / 6.45 / 10.30 / 15 / 17 / 19.15
Barcelona-Andorra: 6.15 / 6.30 / 7.30 / 10.30 / 13 / 15 
/ 17 / 19
Andorra-Lleida: 8.15 / 16.15 
Lleida-Andorra: 9.30 diumenge / 11.30 de dilluns a diven-
dres / 16 de dilluns a diumenge

CAMINO BUS LAZARA (865 500)
Andorra-Galicia-Portugal: dc / dj / dg: 15.30
Portugal-Galicia-Andorra: dm / dj / dv: 15.30

HISPANO IGUALADINA (902 447 726)
Andorra-Reus: 17.00. Servei diari
Reus-Andorra: 7.40. Servei diari

HISPANO ANDORRANA (807 000)
Escaldes-La Seu: de 8 a 21. Cada hora
La Seu-Escaldes: de 7 a 20. Cada hora
Dg: Escaldes-Engordany-La Seu d’Urgell: 8.15 / 10.30 
/ 13 / 17 / 19.15
La Seu d’Urgell-Escaldes-Engordany: 7.45 / 9.10 / 12 
/ 16 / 18.30
Estació d’autocars-l’Ospitalet: 5.45 / 17 
L’Ospitalet-Estació d’autocars: 7.35 / 19.45
Estació d’autocars-Costa Daurada: 8.00
Costa Daurada-Estació d’autocars: 17.30 (dl a dv)

AVÍS IMPORTANT (803 789)
 Andorra-Barcelona: 

Andorra-Aerop.Toulouse-Est. Matabiau: 5.00, 10.00, 15.00h
Est. Matabiau-Aero. Toulouse-Andorra: 10.30, 15.00, 19.30h
* Obert les 24 hores. Consultar: 803 789

MONTMANTELL (807 444)
Andorra-Lleida: 6 / 8 / 11.30 / 15.30 / 18
Lleida-Andorra: 10.15 / 14 / 16 / 20 i 22
DIRECT BUS-NADAL JULIÀ (805 151)
Andorra-Barcelona aeroport: 3.30 / 6.15 / 8.15 /
 11.15 / 13.15 / 15.15 / 16.15 / 18.15 / 20.15 / 22.15
Barcelona aeroport (Terminal 1 planta 0)-Andorra: 7.30 
9.30 / 11.00 / 13.00 / 15.00 / 17.30 / 20.00 / 21.30 / 23.00
Barcelona aeroport (Terminal 2 Mural Miró)-Andorra: 7.45 
/ 9.45 / 11.15 / 13.15 / 15.15 / 17.45 / 20.15 / 21.45 / 23.15
Barcelona Sants (estació de ferrocarril)-Andorra:6.15/8.15 
/10.15/11.45/13.45/15.45/18.15/20.45/22.15/23.45

SOLDEVILA  (Amb reserva prèvia 828 117)
Andorra - Lleida: 8.00 / 15.45 Lleida - Andorra: 12.00 / 20.15

TAXIS
ATA 863 000 / 861 005
MÉS TAXI 828 000 / 862 488
TAXI EXPRES 812 345

And.Estació T2 T1
5.00h 8.00h. 8.15h.
7.00h 10.00h 10.15h
9.00h 12.00h 12.15h
11.00h 14.00h 14.15h
13.00h 16.00h 16.15h
15.00h 18.00h 18.15h
17.00h 20.00h 20.15h

T1 T2 And.Estació
10.00h 10.15h 13.15h
12.00h 12.15h 15.15h
14.00h 14.15h 17.15h
16.00h 16.15h 19.15h
18.00h 18.15h 21.15h
20.00h 20.15h 23.15h
22.00h 22.15h 01.15h

DILLUNS, 17 DE GENER DEL 2022

Les guàrdies començaran a les 9.30h del matí del dia assenyalat i acabaran a les 9.30h del matí següent. 
Poden variar, cal confirmar-les al telèfon: 829 914

Farmàcies de 
guàrdia

Dilluns 17
F. Carlemany

Av. Carlemany 83
Escaldes-Engordany 

Tel. 805444

Dimarts 18
F. Carlemany

Av. Carlemany 83
Escaldes-Engordany 

Tel. 805444

Dimecres 19 
F. Europea 

Av. Carlemany 105 
Escaldes-Engordany 

Tel. 801868

Dijous 20 
F. Margalef 

Av. del Pessebre 24 
Escaldes-Engordany 

Tel. 821512

SUDOKU  

Solucions:
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Fàcil:

Normal:

Difícil:

Programació tv

ANDORRA TV

07:00
Club Piolet

08:00
InfoNeu

13:00
Roda de premsa del Govern amb 
l’actualització de les dades sanità-
ries i les mesures adoptades per la 
Covid-19

13:40
El Trànsit

13:45
Informatiu migdia

14:15
Dia E

15:00
Informatiu migdia

15:30
Recull setmanal

16:05
Becaris

18:00
El Trànsit

18:30
Informatiu France 24

19:00
El Trànsit

19:10
Club Piolet

20:10
El cafè dels matins

20:40
El Trànsit

20:45
Informatiu vespre

21:15
Tot Lliga

21:30
Dia E

22:15
Roda de premsa del Govern amb 
l’actualització de les dades sanità-
ries i les mesures adoptades per la 
Covid-19

22:55
El cafè dels matins

23:25
Informatiu vespre

Roda de premsa del Go-
vern amb l’actualització 
de les dades sanitàries

13.00
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J.R.

Va néixer a Andorra fa 41 anys, treballa a la 
construcció i ha estat vinculat al bàsquet i al 
MoraBanc des de fa anys. En els partits al Po-
liesportiu, no para d’animar des de l’inici 
fins al final de partit. És l’ànima de la pen-
ya tricolor, que compta amb 45 integrants.

–Com es prepara per animar tot el partit?
–Intento quedar amb la gent mitja hora 
abans del partit, però la veritat és que cos-
ta arrossegar els aficionats. Com que soc un 
fanàtic, surto una hora i mitja o dues abans 
de casa, me’n vaig al pavelló, trec els bombos, 
les bufandes i les banderes. Ho preparo tot i 
quan ho tinc tot fet surto i parlo amb la gent.

–Costa engrescar la gent?
–Costa bastant. Som una afició una mica fre-
da. La penya no és com voldria, perquè no es-
tem tot el partit cantant, però amb els bom-
bos estem 40 minuts fent soroll. Si no fos per 
la penya el pavelló seria molt fred.

–Li agradaria que fossin més, oi?
–Si a la cantonada on som hi caben cent per-
sones, m’agradaria que fóssim cent. Cada 
dia som una mica més, però és cert que costa 
molt, i hi ha dies que estàs cansat. L’aficionat 
d’Andorra seu al seu seient i són gent benes-
tant. En canvi, quan anem fora, els que venen 
que no són de la penya són els que més ani-
men. I per què això no passa al Poliesportiu?

–S’ha d’estar en forma per animar?
–Jo no estic en forma, no vaig al gimnàs ni em 
preparo ni res. Després de l’estiu, quan porto 
10 minuts tocant el bombo em fa mal el braç, 
però al final és agafar el costum. Un dia el va 
agafar el meu cunyat i al cap de poc ja li feia 
mal tot el cos. Un dia entre setmana que vaig 
arribar tard perquè anava amb els nanos, la 
gent m’enviava missatges dient-me que el 
bombo no sonava igual. Si sents els colors i 
tens ganes d’animar tot és més fàcil.

–Hi ha alguna forma d’animar que no pugui 
fer per manca de gent?
–Oficialment tenim vuit o nou cançons, i no 
acostumem a cantar perquè som poca gent, 
un arriba justet, l’altre no vol cantar. Si fem 
una cançó i només som 10, no queda bé. Al 
final quan ataca l’equip contrari fem tot el 
soroll possible, i quan ataquem nosaltres 

«Som una afició un pèl freda, la 
gent no sent els colors al 100%»

cridem ‘Força Andorra!’. No fem tot el que 
m’agradaria fer.

–Té algun referent?
–M’agradaria ser com les penyes de la resta 
d’equips ACB. A Lugo, Burgos o Manresa se’m 
queia la baba, però som un país petit.

–No creu que hi ha potencial entre la gent jo-
ve per ser més nombrosa i potent?
–A la base hi ha 300 nens, arriba el dia del par-
tit i si hi van 30 és un miracle. Som un país 
d’immigrants. Si juguem entre setmana, la 
gent mira per la televisió el Barça o el Madrid, 
i el cap de setmana, s’estima més anar a la pla-
tja o esquiar. La gent ve al bàsquet perquè li 
agrada el bàsquet però no sent els colors al 
100%, o com jo crec que s’haurien de sentir.

–Com és la relació amb jugadors i tècnics?
–M’ha costat bastant, però ara la relació juga-
dors i afició és força bona, un 10. H

Jose
Rodriguez
LÍDER PENYA TRICOLOR

Cada dia de partit del 
MoraBanc al 
Poliesportiu està a 
primera línia, amb la 
samarreta i el bombo.
I ho dona tot.

PER
Albert 
Belis

8 420565 104005

08528
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